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 خطیب زاده: به پایان مذاکرات وین
 نزدیک شده ایم

ــده از  ــرح ش ــای مط ــش ه ــه پرس ــه ب ــخنگوی وزارت امورخارج ــب زاده س ــعید خطی س
ــخ داد. ــی پاس ــت خارج ــات سیاس ــوص موضوع ــا در خص ــانه ه ــوی رس س

ــه گــزارش روزنامــه صبح امــروز، ســعید خطیــب زاده، ســخنگوی وزارت امــور خارجــه  ب
ــت:  ــار داش ــن اظه ــرات وی ــت مذاک ــن وضعی ــوص آخری ــوالی در خص ــه س ــخ ب در پاس
ــام  ــرای برج ــت اج ــن وضعی ــوص آخری ــع در خص ــل و جام ــزارش مفص ــک گ ــروز ی ام
شــامل جزئیــات توافقــات و موانــع گفتگوهــای جــاری در ویــن منتشــر شــد. ایــن گــزارش 
بیســت و دومیــن گــزارش یــه ماهــه وزارت امورخارجــه اســت کــه بــر اســاس تکلیــف 
ــزارش  ــن گ ــه اینکــه ای ــت ب ــا عنای ــس شــورای اســامی شــد. ب ــم مجل ــی، تقدی قانون
آخریــن گــزارش وزارت خارجــه در پایــان دولــت دوازدهــم اســت ســعی شــده یــک نــگاه 
جامــع بــه اجــرای برجــام و مســیر پیــش رو داشــته باشــد. بــه همــه عزیــزان خبرنــگار و 
اهــل نظــر توصیــه میکنــم ایــن گــزارش را مطالعــه نماینــد. ایــن گــزارش ســعی نمــوده 
ــه مســیر  ــرای ادام ــه و کارشناســانه داشــته و پیشــنهاداتی هــم ب ــی منصفان ــک ارزیاب ی

ارائــه نمایــد.
اگــر بخواهــم کوتــاه اشــاره ای داشــته باشــم، باتوجــه بــه پیشــرفت های حاصلــه میتــوان 
ــک شــده ایم. برخــی  ــن نزدی ــان مذاکــرات وی ــه پای ــه ب ــه نمــود ک ــی را ارائ ــن ارزیاب ای
موضوعــات حل نشــده کمــاکان باقــی اســت، ولــی آنچــه کــه اهمیــت دارد ایــن اســت 
ــیر  ــا مس ــت. م ــده اس ــائل حل نش ــتر از مس ــی بیش ــده خیل ــات حل ش ــه وزن موضوع ک
ــده از مســیر، مســیر ســاده ای  ــم امــا ایــن راه باقــی مان ــادی را تاکنــون طــی کرده ای زی
ــد،  ــد تصمیمــات خــود را اتخــاذ کنن ــل بتوانن ــم طرف هــای مقاب ــود. امیدواری نخواهــد ب
ــگان  ــوب هم ــه مطل ــم ک ــی دســت یابی ــه توافق ــم ب ــز می توانی ــا نی ــن صــورت م در ای

خواهــد شــد.
ــد کــه پیشــرفت های نســبتا  وی اشــاره کــرد کــه در ویــن، همــه هیئت هــا اذعــان دارن
خوبــی صــورت گرفتــه و همگــی بــر جدیــت خــود بــرای ادامــه مســیر و دســتیابی بــه 
ــد  ــول دارن ــتا قب ــن راس ــا در همی ــد، ام ــم دارن ــام تفاه ــای برج ــرای احی ــق ب ــک تواف ی
ــد از ســوی مراجــع تصمیم گیــری در کشــورها بررســی   کــه برخــی مســائل کلیــدی بای
شــود. آنچــه در کشــورمان  مــورد اجمــاع همــه مــی باشــد، ایــن موضــوع اســت کــه اولا 
تحریم هــای آمریــکا بایــد بــه صــورت موثــر برداشــته شــود و ثانیــا مطالبــات فرابرجامــی 
ارتباطــی بــه ایــن توافــق نــدارد. مکــررا اعــام شــده بــه محــض اجــرای کامــل توافــق 
ــز اجــرای کامــل تعهــدات  ــران نی هســته ای و راســتی آزمایی آن، جمهــوری اســامی ای

خــود را از ســر خواهــد گرفــت.
ــرات در  ــران، پیشــرفت مذاک ــوری اســامی ای ــر جمه ــرد: از نظ ــه ک ــب زاده اضاف خطی
ــاده شــده و هــم  ــادی آم ــون بســیار زی ــوده کــه هــم مت ــن منظــر خــوب ب ــن، از ای وی
بخــش هایــی کــه تکمیــل نشــده اســت، دارای وضعیــت مشــخص شــده ای اســت کــه 
ــران  ــم گی ــه تصمی ــن موضــوع ب ــه طــور مشــخص نشــان می دهــد و ای ــات را ب اختاف
ــد.  ــری قراردارن ــم گی ــه ای از تصمی ــه مرحل ــوند در چ ــه ش ــا متوج ــد ت ــک می کن کم
ــت  ــرده اس ــری نک ــه تغیی ــرات هیچ گون ــدای مذاک ــا از ابت ــع م ــرد: مواض ــد ک وی تاکی
و خواهــان رفــع تحریم هــا و همین طــور راســتی آزمایی آنهــا و ســپس ازســرگیری 
اجــرای تعهــدات از ســوی کشــورمان هســتیم. از ســوی دیگــر آمریــکا بــه عنــوان ناقــض 
ــوب  ــن، چارچ ــرات وی ــا در مذاک ــد. م ــای لازم را بده ــن ه ــت تضمی ــام می بایس برج
منافــع ملــی، صرفــا اهــداف مشــخص شــده از ســوی مســئولین عالیــه نظــام نظــام  را 

ــم. ــال می کنی دنب
ــق  ــه تواف ــتیابی ب ــان دس ــی زم ــش بین ــوص پی ــی درخص ــتگاه دیپلماس ــخنگوی دس س
نیــز گفــت: بــه طــور حتــم بــرا دولــت هــای دوازدهــم و ســیزدهم آنچــه اهمیــت دارد 
دســتیابی بــه منافــع عالیــه مــردم اســت و زمــان در اینجــا اهمیــت ثانــوی دارد. بدیهــی 
ــر در  ــا زودت ــع تحریم ه ــار رف ــد آث ــه برس ــه نتیج ــریعتر ب ــم، س ــن مه ــه ای ــت هرچ اس

ــود. ــان می ش ــور نمای کش
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه در پاســخ بــه ســوالی در خصــوص برخــی اخبــار منتشــر 
ــادی در  ــم اقتص ــت های تحری ــر سیاس ــدن از تغیی ــت بای ــی دول ــون ارزیاب ــده پیرام ش
ــه  ــری مدتهاســت ک ــار داشــت: شکســت سیاســت فشــار حداکث ــز اظه ــران نی ــال ای قب
بــر صاحــب نظــران روشــن شــده اســت. ایــن سیاســت بــه هیــچ یــک از اهــداف خــود 
نرســیده اســت. ضمــن آنکــه غیرقانونــی بــودن توســل و اعمــال تحریــم هــای یکجانبــه 
ــی اســت. طــی  ــی اجماع ــی موضوع ــن الملل ــزار در عرصــه بی ــن اب ــی ای ــدم کارآی و ع
چهــار دهــه گذشــته، دولــت هــای مختلــف آمریــکا، مجموعــه تحریــم هــای گســترده ای 
علیــه ایــران وضــع و اجــرا کــرده انــد، امــا حقیقــت آن اســت کــه حتــی بنــا بــه اعتــراف 
مقامــات آمریکایــی، ایــن کشــور در دســتیابی بــه اهــداف تحریمــی خــود ناموفــق بــوده 

و  تاکنــون راه بــه جایــی نبــرده اســت. 
خطیــب زاده تصریــح کــرد کــه در مجمــوع، ارزیابــی و قضــاوت در مــورد تغییــر سیاســت 
تحریمــی آمریــکا منــوط بــه مشــاهده و راســتی آزمایــی عملــی ایــن ادعاهــا خواهــد بــود. 
ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی همچنیــن بــا اشــاره بــه اظهــارات رابــرت مالــی 
درخصــوص آزادی زندانیــان آمریکایــی اظهــار داشــت: موضــوع آزادی زندانیــان ایرانــی 
ــه  ــه هــای واهــی عمــا ب ــه بهان ــه ب ــی دیگــر ک ــکا و برخــی کشــورهای غرب در آمری
ــالا همــواره در دســتور  ــا اولویــت ب ــه عنــوان موضوعــی ب ــد ب گــروگان گرفتــه شــده ان
ــه  ــر محتــرم امــور خارجــه از مــدت هــا پیــش طــرح مبادل کار قــرار داشــته اســت. وزی
همــه زندانیــان ایرانــی و امریکایــی بــا یکدیگــر را مطــرح کردنــد. دولــت بایــدن نیــز از 
روزهــای ابتدایــی روی کار آمــدن، ایــن موضــوع را مــورد توجــه قــرار داد. مذاکــرات در 
ایــن زمینــه در جریــان اســت و  در صــورت بــه نتیجــه رســیدن مذاکــرات، متعاقبــا اطــاع 

رســانی خواهــد شــد.
ــق  ــر تواف ــی ب ــده مبن ــر ش ــار منتش ــورد اخب ــی در م ــه پرسش ــخ ب ــب زاده در پاس خطی
ــز  ــران نی ــده ای ــدود ش ــای مس ــاره دارایی ه ــکاری درب ــرای هم ــکا ب ــی و آمری کره جنوب
گفــت: کــره جنوبــی در پــی تغییــر دولــت در آمریــکا، نســبت بــه حــل مشــکات موجــود 
ــژه رفــع محدودیــت هــا از  ــه وی ــران و ب ــا جمهــوری اســامی ای ــه ب ــط دو جانب در رواب
منابــع مالــی ایــران نــزد بانکهــای ایــن کشــور ابــراز عاقــه کــرده و در ایــن میــان شــاهد 
ــی  ــره جنوب ــر ک ــفر نخســت وزی ــه س ــن کشــور و از جمل ــکارات از ســوی ای ــی ابت برخ
بــه تهــران در 22 و 23 فروردیــن مــاه بــوده ایــم. در همــه ایــن تحــرکات و مــراودات، 
کــره جنوبــی بــا طــرح وعــده هائــی اعــام آمادگــی کــرده اســت کــه بــرای حــل ایــن 
مشــکات گامهائــی عملــی بــردارد. امــا بــه رغــم مذاکــرات و گفتگوهــای انجــام شــده 
ــفر  ــان س ــه در جری ــی، از جمل ــره جنوب ــران و ک ــامی ای ــوری اس ــات جمه ــن مقام بی
ــه تهــران، عمــأ تاکنــون تحــول مهمــی در جهــت حــل  نخســت وزیــر ایــن کشــور ب
مشــکات بیــن دو کشــور و خاصــه رفــع محدودیــت از منابــع ارزی ایــران نــزد بانکهــای 
ــای  ــری ه ــر پیگی ــی ب ــاری مبن ــی اخب ــر از گاه ــت. ه ــه اس ــورت نگرفت ــره ای ص ک
طــرف کــره ای در خصــوص امــکان بهــره بــرداری و یــا انتقــال بخشــی از منابــع مالــی 
کشــورمان در بانــک هــای ایــن کشــور منتشــر مــی شــود، ولــی متأســفانه در عمــل مــا 
شــاهد اقدامــی عملــی، حتــی بــرای انتقــال بخشــی از منابــع مالــی بــه کانــال ســوئیس 
بــرای خریــد کالاهــای بشردوســتانه و یــا تســهیل خریــد اینگونــه اقــام از داخــل کــره 
و یــا کشــور ثالــث نبــوده ایم.ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی تاکیــد کــرد: تجربــه نشــان 
می دهــد کــه اقداماتــی از ایــن دســت و اکتفــای صــرف بــه اظهــارات رســانه ای، رویــه 
معمــول کــره جنوبــی اســت کــه بــاز هــم روی خواهــد داد و تــا زمانــی کــه جمهــوری 
اســامی ایــران شــاهد نتیجــه عملــی و موثــر نباشــد، اهمیتــی بــه ژســت هــای رســانه 
ــان  ــوق بشــری پارلم ــه حق ــه قطعنام ــش ب ــب زاده در واکن ــد داد.ســعید خطی ای نخواه
اروپــا علیــه ایــران و تحریــم برخــی مقامــات ایرانــی اظهــار داشــت: مــا قطعنامــه پارلمــان 
اروپــا را بــه شــدت محکــوم مــی کنیــم. ایــن قطعنامــه فاقــد وجاهــت و از اســاس غیــر 

قابــل قبــول و مصــداق بــارز دخالــت در امــور داخلــی ایــران اســت.
وی بــه ایــن نکتــه اشــاره کــرد کــه متاســفانه پارلمــان اروپــا کــه مدعــی حقــوق بشــر 
مــردم ایــران اســت، در مقابــل تروریســم اقتصــادی آمریــکا علیــه مــردم ایــران و کشــتار 
مــردم بیگنــاه در یمــن و فلســطین ســکوت معنــی داری را اتخــاذ کــرده اســت. خطیــب 
زاده تاکیــد کــرد: پارلمــان اروپــا بایــد بــه اســتفاده ابــزاری از مقولــه حقــوق بشــر پایــان 
داده و موضعــی متعــادل و منطقــی را در تعامــل بــا جمهــوری اســامی ایــران در پیــش 

گیــرد.

آخرین گزارش وزارت خارجه درباره روند اجرای برجام؛

6 سال مذاکره
ظریف: بهره برداری از تمامی ظرفیت های برجام در یک قدمی ایران است 

ســوتیتر: بر اســاس چهارچوبی که تاکنون در 
مذاکرات وین به دســت آمده است، در صورت 
حصول توافق و بازگشت آمریکا به برجام، کلیه 
تحریم هایــی که وفق برجام رفع شــده بودند، 

مجدداً رفع خواهند شد
بیســت و دومین گزارش سه ماهه وزارت امور 
خارجه در مورد اجرای برجام تقدیم کمیســیون 

امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شد.
بخشــی از این گزارش شامل آخرین وضعیت 
مذاکرات برجام و مذاکــرات صورت گرفته در 

وین است.
۴۴ صفحه از این گــزارش 2۶2 صفحه ای در 
قالب 1۴ بخش به ارائه گزارشــی ار تحولات 
برجام در طول شش سال گذشته پرداخته است 
و مابقــی به نامه نگاری ها و اســناد مربوط به 

برجام اختصاص دارد. 
در ادامه بخش هایی از این گزارش را می خوانید:
با احیای برجام کدام تحریم ها لغو خواهند 

شد؟
 بر اســاس چهارچوبی که تاکنون در مذاکرات 
وین به دســت آمده اســت، در صورت حصول 
توافق و بازگشت آمریکا به برجام، کلیه تحریم 
هایی که وفق برجام رفع شده بودند، مجدداً رفع 
خواهند شــد .عاوه بر این، کلیه تحریم های 
ترامپ که در صورت استمرار عضویت آمریکا در 
برجام، نمیتوانستند وضع شوند )ولو به بهانه های 
دیگر( نیز رفع خواهند شد. بر این اساس، طرف 
مقابل عنوان می دارد که در نتیجه بازگشت به 
برجام، تمامی تحریم های ذکر شــده در برجام 
)به شمول بخشی، موضوعی یا شخصی( و نیز 
کلیــه تحریم های وضع شــده بعدی که مانع 
انتفــاع ایران از آثار لغو تحریــم های برجامی 

میشوند رفع خواهند شد.
تمامی تحریم های موضوعی علیه اقتصاد ایران 
شامل تحریم های قبل از برجام )مالی و بانکی، 
بیمه، انرژی و پتروشیمی، کشتی رانی، کشتی 
سازی و بخش بنادر، طا و فلزات گرانبها، نرم 
افــزار، صنعت خودرو، فروش هواپیما و خدمات 
مربوطه، و واردات فرش و مواد غذایی از ایران(؛ 
و تحریم های بعد از برجام، زمان ترامپ )صنایع 
فلزات ایران، صنایع معدنــی، عم ران، صنایع 

نساجی، تولید( رفع خواهند شد.

آمریکا همچنین در صورت توافق کامل فرمان 
های اجرایی زیر را لغو میکند:

مربوط به قبل از برجام:• فرمان اجرایی 13۷5۴ 
، •فرمــان اجرایــی 135۹0 ، •فرمان اجرایی 
13۶22 ، •فرمــان اجرایــی 13۶۴5 ، •فرمان 

اجرایی 13۶28 .
مربوط به زمان ترامپ: •بخشی از فرمان اجرایی 
138۴۶، •فرمان اجرایی 13۷81)تحریم صنایع 
فلزات ایران(،•فرمــان اجرایی 13۹02)تحریم 
صنایع معدنی، عمران، نساجی و تولید(،•فرمان 
اجرایــی 138۷۶)تحریم علیه دفتر مقام معظم 
رهبــری و مجموعه های وابســته( ،همچنین 
شناســایی سپاه پاســداران انقاب اسامی به 
عنوان به اصطاح »سازمان تروریستی خارجی 

«ابطال خواهد شد
آمریکا حاضــر به رفع بخشــی از تحریمهای 
خود، شــامل »تحریمهای اولیــه« که افراد و 
نهادهای آمریکایــی را از مبادلات اقتصادی با 
ایران منع میکند و از ســالهای آغازین انقاب 
اســامی برقرار و به تدریج انباشته شده است، 
و نیز فهرســتی از افراد و نهادهای ایرانی که به 
بهانه های غیرهسته ای وضع شدهاند )مثل به 
اصطاح تروریســم، موشکی، حقوق بشر ... و(

نمیباشد و جمهوری اســامی ایران نیز اساساً 
هیچگاه در مورد این موضوعات مذاکره نکرده 

و نمیکند.
اتخاد چه تضمینی از آمریکا ممکن است؟

چه تضمینی می توان از آمریکا و سایرقدرتهای 
جهانی گرفت که آنها را وادار به اجرای تعهدات 

خود کند؟
آیا امکان مراجعه به شــورای امنیت که همین 
کشورها اعضای دائم آن هســتند وجود دارد؟ 
آیا تبدیل برجام به معاهده ای که شرط محال 
تصویب سنا را نیز دارا بود، میتوانست تضمینی 

برای رعایت آن توسط آمریکای ترامپ باشد؟
آیا دیوان بین المللی دادگســتری توانسته است 
مانع خروج یکطرفه آمریکا ازعهدنامه مودتــ که 
نه تنها یک معاهده مصوب سنای آمریکا است 
بلکه صاحیت اجباری دیــوان را نیز تضمین 
ـ شده و یا لااقل قرار موقت خود را  کرده است ـ
برای جلوگیری از جنایات آمریکا در ممانعت از 
دستیابی مردم ایران به غذا و دارو اجرایی نماید؟

آیا ایجاد یک حکمیت اجبــاری ــ در تمایز با 
ـ میتوانست  مرجع مشــورتی موجود در برجام ـ
مانــع اقدامات آمریکا شــود؟ آیا چنین مرجعی 
نمیتوانست اقدامات جبرانی جمهوری اسامی 
در کاهش تعهدات برجامی را با اختال مواجه 

نماید؟
تضمین برای اجــرای توافق از نظر بین المللی 
اجماع جهان ی علیه برهم زننده توافق از یک 
ســو واتکا به ظرفیت های ملی و به ویژه»اتکا 
به ظرفیت برگشــت پذیری در برنامه هســته 
ای«برای هزینه مند کردن نقض توافق بود که 

هر دو مورد استفاده قرار گرفت.
ـ جز ایجاد  نباید فراموش کرد که هیچ تضمینی ـ
ـ  هزینــه کوتاه و یا دراز مــدت برای متخلف ـ
نمیتواند مانع استفاده از قدرت اقتصادی آمریکا 

برای تحمیل خواسته خود بر دیگران شود.
حرف آخر محمدجواد ظریف، وزیر خارجه با 

مردم و مسئولان
برجام حاصل کوششی عاشقانه برای رهانیدن 
ایران از دام امنیتی سازی آمریکا و تحریمهای 
ظالمانه، در عین حفظ توان هسته ای با رعایت 
حداکثری خطوط قرمز در شرایطی دشوار بود؛ 
ولی همچون هر توافقِ دیگری حاصل مذاکره 
و داد و ســتد بین المللی است که در شرایطی 
خاص در سال 13۹2ش، و به دنبال رای قاطع 
مردم به حل و فصل موضوع هسته ای بر اساس 

تعامل سازنده و عزّتمند شکل گرفت.
هیچ توافقی برای هیچ یــک از طرف های آن 
توافق بی نقص نیســت. هر یک از طرف ها از 
بخش هایی از توافق ناراضی و ناخشنود است. 
این طبیعت هر توافقی است.لذا لازمه رسیدن به 
توافق درک این واقعیت است که بدون توجه به 
حداقل قابل قبولی از نگرانی ها و مطالبات همه 

طرفها، امکان مصالحه وجود ندارد.
گرایش حداکثری تنها به مذاکرات فرسایشی و 
بی پایان میانجامد؛ که تقریباً در تمامی شرایط 
ضــرر و یا لااقل عدم النفع آن برای کشــور و 
ـ ناممکن به  مــردم از منافع فرضی رســیدن ـ

توافق ایدهآل کمتر نیست.
تاش هر یک از کنشــگران برای پیروزی به 
هزینه شکســت طرف مقابل بــازی با حاصل 
جمع صفر به ناکامی هــر دو طرف ــ بازی با 

حاصل جمع منفی میانجامد؛ البته ممکن است 
ضرر همه طرفها یکسان نباشد. در دنیای به هم 
پیوســته کنونی تنها در نظر داشتن منافع همه 
طرفها بــازی با حاصل جمع مثبت اســت که 

میتواند نتیجه مطلوب را به همراه داشته باشد.
رســیدن به توافق نیازمند شــهامت و ایثار و 
آمادگی برای هزینه از آبرو و رجحان بخشیدن 

منافع ملیّ به مصالح شخصی است.
تفاهم که لامحاله نیازمند نوعی مصالحه است 
در هیــچ فرهنگ و جامعه ای بــدواً مطلوب و 
محبوب نیست و قهرمانان تاریخیِ بیشتر جوامع 
انســانی، جنگاوران و مبارزان میدان نبرد بوده 
اند و نه کنشــگران عرصه دیپلماسی، تفاهم و 

مصالحه.
واقعیت آن است که دستاورد هر جنگی در پشت 
میز مذاکره نقد میشود و ناکامی های هر نبردی 
در مصاف دیپلماتیک تعدیل ــونه واژگون ــ 

میشوند.
منافع ملی و مصالح عالی مردم و کشــور اقتضا 
میکند که سیاســت خارجی صحنــه دعوای 
سیاسی و جناحی داخلی نباشد و کارگزاران این 
حوزه مستظهر به پشتوانه اجماع ملی و همدلی 
و همراهــی عمومی البته همراه بــا نظارت و 
نقد مشفقانه ــ باشند. نقد سازنده نیازمند ارائه 
پیشــنهاد عملی و واقع بینانه است و نه صرفاً 

خرده گیری، حتی از نوع منصفانه.
هر سیاســتی نقاط قوت و ضعف دارد. مخالفان 
یک سیاست ضمن اظهارنظر و نقد سازنده، نباید 
اجرای سیاست اتخاذ شده را مختل کنند. مانع 
تراشــی مخالفان در اجرای سیاستهای متخذه 
نه تنها باعث اصاح آن سیاست نمیشود، بلکه 
موافقان سیاست را به سرسختی میکشاند، مانع 
دســتیابی به حداقل منافع ناشی از آن سیاست 
میشــود و همواره بهانه ای به دست طرفداران 
سیاســت برای مخالفــت با ارزیابــی دقیق و 
بازنگری ضروری میدهد:که اگر سنگ اندازی 

ها نبود موفقیت حاصل میشد.
به هرحال، هر سیاســتی اگر درست اجرا شود 
منافعی دارد و اگر در زمــان اجرا دچار دعوا در 
اصل سیاست گردد، یقیناً تمامی ضررهای مورد 
اشــاره مخالفین واقع شده و هیچ یک از منافع 
متصور حاصل نمی گردد. اگر به عوض مناقشه 

و مجادله بر سر اینکه برجام پیروزی قطعی بود 
ـ که حتماً هیچ یک نبود  و یا شکســت کامل ـ
همگی کوشیده بودیم بیشــترین منفعت را از 
برجام ببریم، چه بســا شرایط به گونه ای دیگر 

رقم خورده بود.
اگر از ابتدا در پی استفاده حداکثری از هر میزان 
دســتاورد برجام ــ حتی در بدترین نگرش ها 
ــ بودیم و مقدار بیشتری سرمایه خارجی جذب 
کرده و تعداد بیشــتری از شرکتها از همه نقاط 
جهان را به کشور کشانده بودیم، تحریم ایران 

و اعمال فشار حداکثری بسیار دشوارتر میشد.
اگر در مورد ضرورت کار متوازن با شرق و غرب 
به یک اجماع ملی رســیده بودیم و از یکسو با 
خوش خیالی ،دوستان دوران سختی را در سراب 
طمع ســرازیر شدن شــرکتهای غربی از خود 
نرنجانده بودیم و از سوی دیگر از همه امکانات 
برجام برای ایجاد منافع اساسی اقتصادی برای 
همه کنشــگران–به شمول شــعبات خارجی 
شــرکتهای آمریکایی –بهره برده بودیم، هم 
دوســتانمان سرخورده نمی شــدند و در دوران 
سختی رهایمان نمی کردند و هم ترامپ برای 
فشــار حداکثری با مانع جدیِ ســرمایه دارانِ 
جهانی –از جمله در داخل آمریکا –مواجه میشد.
فقــط نیاز بود همدل و همصدا از همه امکانات 
برای اجرای بهینه سیاســت کشور در پذیرش 

برجام استفاده میکردیم.
اکنون بهترین زمان بــرای ایجاد این همدلی 
و همصدایی اســت. موفقیت در مذاکراتِ اخیر 
وین و شکست نهایی سیاست فشار حداکثری 
با بازگشــت آمریکا به تعهدات برجامی میتواند 
در فضای جدیدِ ســرای سیاست کشور، زمینه 
را برای بهترین بهره برداری از تمامی ظرفیت 
هــای برجام فراهم نموده، بــا اصالت دادن به 
روابط با همه شــرکا و ایجاد تــوازن در روابط 
اقتصادی خارجی–وصد البته با تکیه بر اقتصاد 
مقاومتی مبتنی بر درونزایی و برونگرایی–رشدو 
شکوفایی بی نظیری را برای کشور و نسلهای 

بعدی به ارمغان آورد.
برنامه 25ساله با چین، روابط راهبردی با روسیه، 
سیاســت همســایگی و اولویت همسایگان،و 
استفاده حداکثری از تعهدات کشورهای غربی در 

برجام بستر مناسب برای چنین آینده ای است.

خبر

20 سال پس حضور آمریکا در افغانستان؛
خشونت در سرزمین همسایه شرقی به نفع کیست؟

زهره نوروزپور/ بیست سال به بهانه سرکوب گروه های تروریستی 
و طالبان نه تنها آنها دفع نشــدند بلکه ســاح خود را در راستای 

منافع آمریکا تیز کردند.
11ســپتامبر2021 قرار اســت تخلیه کامل نظامیــان امریکایی 
از افغانســتان اجرایی شــود.20 سال از11 ســپتامبر 2001 می 
گذرد،تاریخی که تا امروز تراژدی خشــونت،خون و مرگ را برای 
خاورمیانه رقم زده است. دستاورد ایالات متحده در این سال های 
گذشته چیزی جز پرورش تروریست به بهانه دفع تروریست نبوده 
است. ساحی که هیاری کلینتون هم در کتاب خاطراتش و هم 
در سخنرانی خود پس از حادثه بنغازی در سال 200۶ به صراحت 
به آن اعتراف کــرد: داعش را ما به وجود آورده ایم! خب حالا چه 

ارتباطی به طالبان و وضعیت همسایه شرقی ما دارد؟
ریشه طالبان  مشخص نیست،خود افغان ها در روایات تاریخ معاصر 
کشورشان معتقدند که این گروه از زمان ظاهرشاه اخرین شاه این 
کشــور فعالیت داشــته اند اما نه مدل حکومت داری در دهه نود.

برخی نیز می گویند در زمان جنگ شوروی مجاهدها برای پول از 
عربستان و دیگر کشورها راهی افغانستان شدند که بعدها القاعده 
نیز به رهبری اســامه بن لادن از دل آن بیرون زد. پس از سقوط 
ظاهرشاه و احیای جمهوریت، طالبان رسما حضور خود را در سال 
1۹۹۴ اعــام کرد، افغان ها در آن زمان گرفتار جنگ شــوروی 
بودند که به حمایت از دولت کمونیســتی وارد عمل شده بود. در 
این جنگ طالبان قدرت بیشتری گرفت و در نهایت نیروهای احمد 
شاه مسعود)که از دو سو با طالبان و شوروی می جنگیدند( در کابل 
نتوانســتند مانع از پیشروی طالبان شوند و در نهایت دوره تاریک 
افغان ها در دهه نود از سال 1۹۹۶ تا 2001 به طول انجامید. پس 
از حمله امریکا به افغانستان و سقوط طالبان، دولت کرزی سکان 
این کشــور را به دســت گرفت اما پس از شش سال یعنی سال 
200۶ طالبان علیه دولت مرکزی ساح به دست گرفت و اغاز نا 
امنی و بی ثباتی در این کشــور را کلید زد.حالا طی این سالها این 
گروه شورشــی در حال تیز کردن ساح خود در سودای حاکمیت 
کامل بر همسایه شرقی ما بودند که این روزها رویای آنها در حال 

وقوع است.

نقش امریکا در قدرت گرفتن طالبان؛چرا ایران باید نگران باشد؟
بالاتر به احیای گروه های ترویســتی از ســوی آمریکا اشــاره 
شد.قانون حضور هژمون در هر منطقه ای نیاز مبرم به یک انارشی 
قوی دارد.اگر این این بی نظمی وجود نداشــته باشد آمریکایی ها 
به همراه همپیمان خود)ناتو( توجیهی برای حضور در کشــورهای 
منطقه که غالبا ثروتمند و سرشــار از منابع طبیعی است، ندارند. 
امریکا طی 20 سال گذشــته افغانستان را اماده این آنارشی علیه 
کشــورهای غیر متحد خود از جمله ایران کرد. آمریکا با همراهی 
عربستان و پاکستان در تطمیع اموزشی)وهابیت( ساح،پول و .... 
به طالبان ، تا ضعیف کردن و تحقیر دولت مرکزی این کشور این 

پروژه را به سرانجام رساندند.
ند پرایــس ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا مــی گوید که ما 
گفتگوهــای بین الافغانی در تهران را رصــد کرده ایم و در جریان 
این مذاکره هســتیم.او در ادامه اشاره می کند به نقش کشورهای 
همجوار افغانستان و می گوید حالا انها هستند که باید مشکات 
این کشور را حل کنند!اشــاره سخنگوی وزارت خارجه آمریکا به 
همین مساله است که افغانستان امروز ساح جدیدی علیه ایران 
اســت و این پیام را مخابره کرد: حالا بروید درگیر زمین ســوخته 

همسایه شرقی شوید همانطور که درگیر همسایه غربی شدید...!
ایران با دیپلماســی منطقی و پویــای خود همانطور که به کمک 
دیپلماســی میدان در کنفرانس بن توانست ثبات را به افغانستان 
بازگرداند امروز نیز چاره ای جز گفتمان و مذاکره با همســایه خود 
برای حل این بحران ندارد که قطعا تهران با هوشــیاری از هدف 

واشنگتن این مذاکره را انجام داد.
از سوی دیگر عراق نیز بار دیگر شاهد ظهور مجدد داعش است.

از سوی دیگر ترکیه گروه های تروریستی مورد حمایت خود را از 
سوریه به افغانستان اعزام کرده کما اینکه قبل تر اردوغان مدارس 
ایدئولوژیک را در این کشور راه اندازی کرده بود.وضعیتی که نشان 
می دهد ایران از هرسو در خطر ورود تروریست به کشور و تجزیه 
قرار گرفته است.وضعیت چندپاره افغانستان مشخص نمی کند که 
آیا طالبان وعده ای که در مذاکره تهران به ایران داده است عملی 
است یا خیر؟ چراکه مشخص نیست که تروریست هایی که به این 

کشور اعزام شده اند در لباس طالبان هستند یا در لباس داعش یا 
جبهةالنصره؟ این در حالی است که حتی نمی توان تشخیص داد 
خشونتی که این روزها در تصاویر و ویدئوهای طالبان از افغانستان 

دیده می شود از سوی کدام گروه است؟
طالبان در تهران می گوید کاری به مرزهای ایران نداریم و وعده 
مذاکره با دولت مرکزی را می دهد.آیا با خشــونتی که همســایه 

شرقی گرفتار آن شده می توان به این وعده ها امیدوار بود؟
دشمن دشمن من دوست من است

شــاید پاسخ این سوال در پشت پرده مذاکره دوحه میان طالبان و 
زلمی خلیل زاد فرســتاده آمریکا که در دوره وزارت خارجه پمپئو 
که سال گذشــته برگزار شد، برگردد.آن لحظه ای که خلیل زاد و 
پمپئو با خوشــحالی با رهبر طالبان عکس یادگاری گرفتند. افغان 
ها باید زهر این لبخند را حس می کردند. مشخص نیست که این 
گروه با طرف آمریکایی چه زد و بندی داشــته اند اما چیزی که پر 
واضح اســت طالبان برای امریکا فی الحال یک »دوست« برای 
دفع دشمن یعنی ایران است.با توجه به پرونده ضدایرانی خلیل زاد 
در منطقه، سیاست فشارحداکثری ترامپ ایجاب کرد که خلیل زاد 
یکی از ضدایرانی ترین و ضدافغانستانی ترین فرستاده آمریکایی ها 
در افغانسان شود، دیپلماتی که در کتاب خاطرات خود با نام فرستاده 
به صراحت می گوید که چه طور افغان ها را اسیر طالبان می کند 

و به این گروه شورشی وزن می دهد.
به هرحال سیاســت ضدایرانی طالبان نیز  پیش تر  با حمله به به 
سفارت کشورمان و کشــتن چهار دیپلمات ایرانی ثابت شده که 
همیشه این گروه شورشــی در خدمت آمریکا بوده است.از سوی 
دیگر جنایت شبکه حقانی وابسته به طالبان و پاکستان در مرزهای 
بلوچستان بر کسی پوشیده نیست. حتی برخی در روایت شهادت 
احمد شاه مسعود مجاهد افغان معتقدند که طالبان با کمک آمریکا 
این رهبر مجاهد را به شهادت رساند.با سبقه طالبان حتی کشورمان 

در خطر تجزییه قومیتی قرار گرفته است.
بــه وعده های طالبان اعتماد چندانی نمــی توان کرد چراکه این 
گروه هم از لحاظ ایدئولوژیک با کشور شیعی ایران مشکل اساسی 
دارد و هم اینکه روابط او با ترکیه و قطر اخوانی و عربستان وهابی 

بســیار بهتر و گرم تر از ایران اســت و پاکستان نیز که تکلیفش 
روشن! حال امروز منتقدان می گویند چرا مذاکره در قلب ایران؟آیا 
پیشنهاد و راهبرد دیگری وجود دارد؟ مردم همسایه شرقی متوقع 
از این هستند که چرا ایران حضور نظامی در افغانستان ندارد؟ مردم 
افغان از دولت غنی بپرسند که چرا اجازه فعالیت تیپ فاطمیون که 
تربیت شــده شهید سردار سلیمانی هستند را در مرزهای مشترک 
نداد؟ بیست ســال حضور نظامی امریکا به این معنی نبوده است 
که حداقل امروز یک ارتش قوی و منسجم در افغانستان تشکیل 
شود؟و به جای دفاع به مرز دیگر کشورها پناه نبرند؟شهید سردار 
سلیمانی پس از ظهور تروریست ها در سوریه و عراق تنها طی یک 
سال بسیج مردمی در منطقه را شکل داد که یکی از این گروه ها 
همان تیپ فاطمیون افغان هســتند که امروز از طرف دولت غنی 
اجازه مبارزه با طالبان را ندارند!و قسمت جالب اعتراض مردم افغان 
این است که چرا ایران با اقوام مذاکره کرده است؟ بهتر است مردم 
افغانستان از دولت غنی بپرسند که چه شد کشور شما به اینجا رسید 
و اعتراضی به مذاکره طالبان با آمریکا نداشته اید؟همان مذاکره ای 
که امروز خشونت، خون و تضییع حق زنان را برایتان رقم زد!مردم 
افغانســتان بهتر است برای خود مشخص کنند که غنی در زمین 

طالبان بازی می کند یا زمین مردم؟
نگارنده گزارش معتقد اســت که طالبان در بیست سال گذشته با 
همراهی کارشکنی های دولت مرکزی، تنها با هدف مقابله با ایران 
تربیت شد نه سرکوب، این گروه در سالهای گذشته ساح خود را 
تیزه کرده و با نیرویی قدرتمندتر وارد عمل شده است. ایا غیر از این 
است که وضعیت فعلی افغانستان و عراق و مشارکت جدی ترکیه 
)حنفی و اخوانی( و سکوت عربستان و پاکستان در افغانستان، گواه 
همین امر است که دشمن دشمن من دوست من است؟ بر همین 
اســاس است که می گوییم طالبان امروز طالبان دیروز نیست که 
اســرائیل هم در این پروژه نقش بسزایی دارد.دیر نیست که زمین 
ســوخته افغانســتان پرچم های دیگری را بر فراز این کشور علم 
کند و آتش آن امنیت کشــورمان را به خطر بی اندازد.چراکه هدف 
همسایه غربی افغانستان است و این ساحی تازه از سوی آمریکا 

علیه کشورمان است.



3
سه شنبه 22  تیر 1400/   سال سوم  /   شماره 981

Vol.3.No.981 / July .13.2021

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

اد
تص

اق

پیش  بینی یک کارشناس از آینده قیمت مسکن

رشد انفجاری قیمت در راه نیست
بازار مسکن گفت:  نگارعلی/ یک کارشــناس 
اگر دچار تورم افسارگســیخته نشویم و کسری 
بودجه افزایش پیدا نکند و چشم انداز های امید 
بخش روبه افول نرود انتظار نداریم که افزایش 
قیمتی که در طول ســال های قبل اتفاق افتاد، 

امسال نیز رخ دهد.
مهدی سلطان محمدی کارشناس بازار مسکن 
در خصوص دلایل رشــد افسارگسیخته قیمت 
مســکن در ســال های اخیر گفت: مهم ترین 
مولفه ای که در تعیین قیمت مسکن تاثیر گذار 
بوده و است؛ مسئله تورم است. اگر ما چند سال 
گذشته را اســتثنا در نظر بگیریم در طول چند 
دهه قبل از آن همواره رشد قیمت مسکن کم و 
بیش با تورم همراه بوده اســت و سالانه یک تا 
دو درصد با نرخ تورم عمومی فاصله داشته است 
به این معنا که اگر22 درصد نرخ تورم مســکن 
را در نظــر بگیرم 20 درصــد آن تورم عمومی 
بوده است. بنابراین اگر بخواهیم قیمت مسکن 
را کنتــرل کنیم مهم ترین کاری که می توانیم 
در این حوزه انجام بدهیم این اســت که تورم 

عمومی را کنترل کنیم.
وی در ادامه در این خصوص که در حال حاضر 
از چه طریق می توان رشد افسارگسیخته تورم 
عمومی را کنترل کــرد گفت: برای اینکه تورم 
عمومی را کنترل کنیم باید کسری بودجه دولت 
را کنتــرل کنیم و برای اینکه کســری بودجه 
دولت را کنترل کنیم باید یا هزینه های دولت را 
کاهش دهیم و یا درآمد دولت را افزایش دهیم؛ 
بنابرایــن اگر بخواهیم از ایــن زاویه به بخش 
مســکن نگاه کنیم برای اینکه قیمت مسکن را 
کنترل کنیم باید انظباط پولی بیشتری در اداره 
مملکت ایجاد کنیم و کســری بودجه دولت را 
باید از بین ببریم.این کارشــناس بازار مسکن 
در ادامــه افزود: گفتنی اســت که درطول چند 
سال گذشته رشد قیمت مسکن فاصله بیشتری 
از تورم گرفته اســت و اختاف رشد یک تا دو 
درصدی بیــن نرخ تورم عمومــی و نرخ تورم 
بازار مسکن که در چند دهه گذشته حاکم بوده 
است، افزایش پیدا کرده است.سلطان محمدی 
در خصوص دلایل رشــد بیشــتر نرخ تورم در 
بازار مســکن افزود: عمده ترین مولفه ای که 
در این افزایش قیمت مسکن نقش داشته است 
مســئله قیمت زمین است وگرنه قیمت مصالح 
ساختمانی در سال های اخیر کم و بیش با تورم 
همراه بوده است و ســایر نهادهای ساختمانی 
مانند عوارض شهری و انشعابات نیز به هر حال 
کــم و بیش با تورم هماهنگ اســت اما قیمت 
زمین فاصله بســیار زیادی از تورم گرفته است 

و دلیــل این اتفاق این اســت که عرضه زمین 
محدود شده است؛ اساســا زمین در شهرهای 
بزرگ کالای کمیابی اســت به این معنا که اگر 
شهرهای بزرگ شکل بگیرند زمین مرغوب به 
راحتی در آن توســعه پیــدا نمی کند چراکه در 
بافت های مرغوب و توسعه یافته دیگر زمینی 
یافت نمی شود.وی در ادامه افزود: مسئله زمین 
در طول چند دهه گذشــته از طــرق راه هایی 
تا اندازه ای حل شــده بود؛ راه هایی که یکی 
از آنهــا همراه با انقاب بود که در واقع شــهر 
تهران به احاظ توسعه افقی وسعت چند برابری 
پیــدا کرد و زمین های زیادی مصادره شــد و 
در اختیار حاکمیت قــرار گرفت و آن زمین ها 
در بین طبقات محروم توضیع شــد و باعث شد 
زمین برای دوره رشــد قیمتی اش کاهش پیدا 
کرد پــس از آنکه آن زمین هــا در واقع همه 
تقشسیم شد و زمین مازاد قابل عرضه ای باقی 
نماند فناوری تازه ای کشــف شد و تراکم شهر 
تهران که تا آن زمان به طور متوسط 20 تا 80 
درصد در شمال شــهر تهران بود، افزایش پیدا 
کــرد و به حدود 300 درصد رســید و در خیلی 
از مناطق اجازه گود بــرداری و در کوچه های 
تنگ و مناطق عمومی شــهر نیز عمدتا اجازه 
ساخت 5 طبقه خانه داده شد و این به نوبه خود 
به معنا افزایــش زمین بود یعنی افزایش تراکم 
همون اثری را در بازار مسکن دارد که افزایش 

زمین دارد.
این کارشناس بازار مســکن در ادامه افزود: تا 
مدتی این امر چاره گشا بود تا اینکه این مسیر 
هم به بن بست خورد و دیگر شهر اجازه توسعه 
عمودی بیشــتر را نمــی داد؛ جمعیت پذیری 
شهری، منابع زیر ساختی شهری و محدودیت 
های محیط زیســتی اجازه نمیداد که جمعیت 

پذیری بیشــتری را در این شــهرها به وجود 
بیاوریم بنابراین مسئله زمین مجددا اوج گرفت 
و در چند سال اخیر شاهد این وضعیت بودیم به 
خصوص وقتی شورای شهر قبلی جلوی افزایش 
تراکم های بی رویه را گرفت و در روســتا ها و 
شهرســتان ها نیز محدودیت های سصاخت و 
ســاز و توسعه بافت های روستایی که از طریق 
طرح های هادی ایجاد شــده بــود به افزایش 
قیمت زمین دامــن زد. بنابراین چه در مناطق 
شهری و چه در مناطق روستایی افزایش قیمت 
زمین را می توان به عنوان یکی از اصلی ترین 
مولفه های رشــد افسارگسیخته قیمت مسکن 
معرفی کرد.ســلطان محمدی در پاسخ به این 
پرسش که راه حل کنترل قیمت زمین چیست؛ 
افزود: برای کنترل قیمت ها در بازار مسکن ما 
باید بتوانیم زمین های بیشتری را عرضه کنیم 
اما آیا ما در شهرهای بزرگ قادر هستیم زمین 
های بیشتری ایجاد کنیم؛ پاسخ منفی است. در 
واقع شــهرهای بزرگ نه قابلت توسعه عمودی 
دارنــد و نه افقی و اگر مــا بخواهیم مجددا به 
سمت فروش تراکم شهر برویم در واقع شهر را 
نابود کردیم و امکان زیست دراز مدت را از آن 
ســلب کردیم و بنابراین افزایش تراکم راه حل 
مناسبی نیست که شورای شهر جدید و یا دولت 

جدید بخواهد آن را در پیش گیرد.
وی در ادامــه افــزود: تنها راه حلــی که باقی 
می ماند این اســت که جلوی ورود جمعیت به 
شــهرهای بزرگ گرفته شــود و شهرک های 
اقماری بیشــتری معرفی شــود تا زمین های 
بیشــتری برای ســکونت در آنجا عرضه شود 
و آن شــهرک های اقماری بتوانند با شــرایط 
ارتباطی خوب به شهرهای اصلی وصل شوند و 
زیر ساخت های مناسبی برای آنها فراهم شود؛ 

اما آنچه در اینجا اهمیت پیدا می کند ســرمایه 
گذاری هنگفتی اســت کمه برای تاسیس این 
شهرک های اقماری نیاز است و در نتیجه اگر 
دولت می خواهد مسئله مسکن را حل کند باید 
ســرمایه گذاری بیشتری در توســعه راه های 
ارتباطی و معرفی شهرک های اقماری جدید و 

عرضه زمین در آن شهرها صورت گیرد.
انبوه ســازی در شهرهایی نظیر پرند و پردیس 

می تواند به کنترل قیمت مسکن کمک کند؟
سلطان محمدی در پاسخ به این پرسش گفت: 
انبوه ســازی واژه خیلی مبهم و به معنا ساخت 
مجتمع های بزرگ اســت؛ در تهــران تا آنجا 
که ظرفیت داشــته اســت انبوه سازی صورت 
گرفته است و دیگر بیش از این ظرفیت ساخت 
ندارد و در اطراف تهــران نیز بخش عمده آن 
زیر بافت است؛ در حال حاضر شهرهایی مانند 
پرند و پردیس همه جمعیت پذیری زیادی را به 
خود اختصــاص داده اند و به خصوص با پروژه 
مســکن مهر زیر بافت رفته اند بنابراین یا باید 
آنجــا زمین های بیشــتری را عرضه کرد و یا 

شهرهای جدیدی را ایجاد کرد.
این کارشــناس بازار مسکن در ادامه افزود: اگر 
بخواهیم بنیادین به بحران مســکن فکر کنیم 
و در دراز مــدت و براســاس طرح آمایش ملی 
تمهیداتــی اتخاذ کنیم کــه جمعیت به مناطق 
کان شــهر و مناطــق مرکزی ایــران کمتر 
مهاجرت کننــد باید امکان اســکان جمعیتی 
بیشــتری را در ســواحل جنوبی و در ســاحل 
دریای خلیج فارس و دریای عمان و در مناطق 
غرب کشــور ایجاد کنیم، چراکه در این مناطق 
دسترسی به آب راحت تر است و زمین بیشتری 
نیز در دســترس داریــم.وی در ادامــه افزود: 
اگــر در دراز مدت روند توســعه ملی به نحوی 

شــکل بگیرد که توجه بیشــتری به  توســعه 
صنایع جدید و توســعه زیرساخت ها در مناطق 
نامبرده شــده چلب شود باعث می شود که هم 
جمعیت بیشتری به ســمت این مناطق برود و 
یا حداقل جلوی مهاجرت به شهرهای مرکزی 
که از نظر محیط زیســتی به شدت تحت فشار 
هستند گرفته می شــود؛ در نتیجه انبوه سازی 
به تنهایی نمی تو.اند چاره بحران مسکن باشد.
سلطان محمدی در پاســخ به این پرسش که 
آیا افزایش معامات مســکن در گزارش های 
ماهانه حاکی از خروج بازار مســکن از رکود و 
رونق بازار مسکن است؛ گفت: نوسانات ماهانه 
به خصــوص در ماه هــای بهــار خیلی قابل 
اعتماد و اتکا نیســت و در ماه های فروردین و 
اردیبهشــت حجم معامات خیلی پایین است؛  
امســال نیز به دلیل مناظرات برجام و انتخابات 
ریاست جمهوری و مسئله کرونا حجم معامات 
در فروردین و اردیبهشــت ماه بسیار پایین بوده 
اســت در نتیجه آمار معامات خیلی نمی تواند 
مبنا مقایســه قرار گیرد. با وجود آنکه در خرداد 
ماه حجم معامات نســبت به اردیبهشــت و 
فروردین ماه افزایش یافته اســت اما نسبت به 
ســال قبل همچنان حجم معامــات پایین تر 
است و در نتیجه کماکان نمی توان قضاوتی در 
خصوص افزایش رونق دربخش مسکن داشت. 
معامات بازار مسکن را باید در مقطع سه ماهه 
بررســی کرد و در سه ماه ســال 1۴00 نیز در 
نســبت با سه ماه ســال 13۹۹ هنوز رشدی را 
شاهد نیســتیم و باید ببینیم که درآینده چطور 

خواهد شد.
بازار مسکن در ماه های آینده به کدام سمت 

می رود؟
این کارشناس بازار مسکن در ادامه در پاسخ به 
این پرســش که بازار مسکن در ماه های آینده 
به کدام ســمت می رود؛ افزود: اگر دچار تورم 
افزایش  افسارگسیخته نشویم و کسری بودجه 
پیدا نکند و چشــم انداز های امید بخش روبه 
افــول نرود انتظار نداریم که افزایش قیمتی که 
در طول ســال های قبل رخ داد امسال نیز رخ 
دهد؛ از آبان تقریبا رشــد قبلی قیمت مســکن 
متوقف شده است اما روندی با ثبات و با شیب 
مناسبی طی کرده است و پیش بینی ها حاکی 
از آن اســت که در چند مــاه آتی نیز اگر اتفاق 
غیر منتظره ای رخ ندهد همین روند را داشــته 
باشــیم. به هر حال افزایش محدودی را تجربه 
خواهیم کرد چراکه تورم وجود خواهد داشت اما 
امیدواریم که این افزایش نســبت به سال های 

قبل خیلی کمتر باشد.

مرغ دو نرخی 
رییـس اتحادیـه فروشـندگان پرنـده و ماهـی بـا بیـان اینکـه متاسـفانه مـرغ در بـازار 
دونرخـی شـده اسـت، گفـت: نـرخ دولتی مـرغ با قیمـت 2۴هـزارو۹00 تومان ونـرخ آزاد 

بـا قیمـت حداکثـر 35 هزارتومـان در بـازار عرضـه مـی شـود.
مهـدی یوسـف خانـی در ایـن بـاره اظهـار کـرد، گفـت: بخشـی از مـرغ هـا از کانـال 
دولتـی تهیـه و کشـتار مـی شـوند و با قیمت مصـوب 2۴هـزارو۹00 تومان تـا نهایت 2۶ 

هزارتومـان بـه دسـت مصـرف کننـدگان می رسـد.
وی ادامـه داد: بخـش دیگـری از مـرغ هـای موجـود در بازار از شـبکه هـای آزاد تهیه و 

کشـتار می شـوند کـه قیمت آنهـا حـدود 35 هزارتومان اسـت.
از 35  بیـش  پرنـده و ماهـی اضافـه کرد:فـروش مـرغ  اتحادیـه فروشـندگان  رییـس 

اسـت. گرانفروشـی  و  کاذب  نـرخ  هـم  هزارتومـان 
وی در بخـش دیگـری از صحبـت هایـش بـه قیمت تخـم مرغ نیز اشـاره کـرد و گفت: 
قیمـت هرکیلـو تخـم مـرغ در بـازار 20 هزارتومـان و هرشـانه دوکیلویـی ۴0 هزارتومان 

است.

کاهش ۱۵ درصدی قیمت میوه نسبت به 
هفته گذشته

رئیـس هیئـت مدیـره اتحادیه میوه و تره بار اسـتان تهـران از کاهـش 15 درصدی قیمت 
میـوه نسـبت بـه هفته گذشـته خبـر داد و افـزود: گرمـای هوا و بـالا بـودن قیمت ها، دو 

دلیل سـیر نزولـی قیمت میـوه در هفته جاری اسـت.
مصطفـی دارایـی نـژاد بـا بیـان اینکـه عرضـه میـوه در میادین در شـرایط مطلوبـی قرار 
دارد، اظهـار کـرد: میـزان ورودی میوه هـای داخلـی و خارجـی دارای مجـوزه بـه میادین 

شـرایط مسـاعدی دارد و حتـی در برخـی روزهـا بالاتـر از میـزان تقاضا اسـت.
وی ادامـه داد: بـه طـور مثـال در میوه هـای خارجـی انبـه ورودی روزانه به میـدان اصلی 
میـوه و تره بـار 50 کانتینـر معـادل 1 هـزار تـن اسـت، همچنیـن بیشـتر از ایـن میـزان 

روزانـه مـوز وارد میـدان می شـود کـه بیـش از میـزان مورد اسـتفاده اسـت.
بـه گفتـه دارایـی نـژاد؛ در حـوزه میوه هـای داخلـی بـه ویـژ ه میوه هـای تابسـتانی نیـز 

عرضـه در میادیـن بیـش از کشـش اسـت.
وی از کاهـش 15 درصـدی قیمـت میـوه نسـبت بـه هفتـه گذشـته خبـر داد و افـزود: 
گرمـای هـوا و بـالا بـودن قیمت هـا دو دلیـل سـیر نزولـی قیمـت میـوه در هفته جـاری 

. ست ا
دارایـی نـژاد توضیـح داد: گرمـای هـوا زمـان نگهـداری میـوه را کاهـش می دهـد و 
صاحبـان بـار مجبـور بـه فـروش بـا قیمـت کمتـر بـرای نمانـدن میـوه بـر روی زمین و 
از دسـت نرفـت کیفیـت آن هسـتند، همچنیـن شـرایط نامسـاعد اقتصـادی اجـازه خرید 
میـوه بـا قیمـت بـالا را به مـردم نمی دهـد و این موضـوع نیز بـر کاهش قیمت هـا برای 

متعـادل کـردن عرضـه و کشـش بـازار موثـر بوده اسـت. 
رئیـس هیئـت مدیـره اتحادیـه میـوه و تره بار اسـتان تهـران دربـاره قیمت انـواع میوه پر 
مصـرف در میادیـن میـوه و تره بـار گفـت: در حـال حاضـر هـر کیلوگـرم انبـه در میادین 
میـوه و تره بـار از 25 تـا 30 هزارتومـان، هـر کیلوگـرم مـوز از 18 تا 20 هـزار تومان، هر 
کیلوگـرم هلـو زعفرانـی 8 تـا 1۴ هـزار تومـان، هـر کیلوگرم هلوی هسـته جـدا ۹ تا 12 
هـزار تومـان، هـر کیلوگـرم آلبالـو پیوندی 10 تـا 15 هزار تومـان و هر کیلوگـرم آلبالوی 

رسـمی 10 تـا 1۷ هـزار تومـان به فروش می رسـد.
دارایـی نـژاد همچنیـن قیمـت میوه هـای صیفـی را اینگونه اعـام کـرد: در میادین میوه 
و تره بـار هـر کیلوگـرم هندوانـه از 3 هـزار و 500 تومـا تـا ۴ هـزار تومـان، هـر کیلوگرم 
طالبـی از 5 هـزار تـا ۶ هـزار تومـان و هر کیلوگـرم خربـزه از ۶ تا 8 هـزار تومان عرضه 

می شـود.

پیش بینی قیمت طلا تا پایان تیر ماه 
نایـب رییـس دوم اتحادیـه طـا و جواهر تهـران از بی رمقی بازار در اولین روز بازگشـایی 
پـس از یـک هفته تعطیات ناشـی از تشـدید بیمـاری کرونا خبـر داد و گفـت: در نتیجه 
کاهـش تـردد تقاضـا بـرای طا و سـکه به شـدت افـت کـرده و بـازار دچار رکـود بدی 

شـده است.
محمـد کشـتی آرای دربـاره وضعیـت روزگذشـته بـازار طـا بیـان کـرد: در اولیـن روز 
معامـات بازار هـای جهانـی ارزش اونـس با حدود سـه دلار کاهش به 1805دلار رسـید 
و باتوجـه بـه اینکـه نـرخ ارز هم امروز نوسـانی نداشـته، قیمت طا و سـکه بـدون تغییر 

نسـبت بـه دیـروز ثابت مانده اسـت.
او بـا اشـاره بـه بازگشـایی بـازار طـای داخلـی هـم اظهـار کـرد: پـس از یـک هفتـه 
تعطیلـی ناشـی از تغییـر وضعیـت بیمـاری کرونـا، امـروز بـازار طـا شـروع بـه کار کرد 
کـه برخـاف انتظـارات حجـم معامـات بـه دلیل کاهش تـردد مـردم تغییـری نکرده و 

شـرایطی رکـودی بـازار هم تشـدید شـده اسـت.
بـه گفتـه نایـب رییـس دوم اتحادیـه طا، در آسـتانه مـاه محرم قـرار داریم و بر اسـاس 
تجربـه سـال های قبـل در ایـن ایـام به دلیـل برگزاری مراسـم های جشـن، تقاضـا برای 
مصنوعـات طـا و سـکه بایـد افزایـش یابـد امـا از آنجـا که هنـوز بـازار جـان نگرفته و 
بیمـاری کرونـا هـم تشـدید شـده، بـه نظر نمی رسـد بـا این شـرایط امسـال هم شـاهد 

رشـد داد و سـتد ها طـی روز هـای آینده باشـیم.
کشـتی آرای بـا ارائـه چشـم انداز بـازار طـا تـا پایان هفتـه جـاری تصریح کرد: بـه دلیل 
نبـود تقاضـا و احتمـال عـدم تغییـر نـرخ ارز و اونـس جهانـی تا پایـان هفتـه، پیش بینی 

می شـود کـه طـا و سـکه هـم در قیمت فعلـی ثابـت بماند.

افزایش ۱۵ درصدی قیمت دستمال کاغذی
عضـو هیئـت مدیـره انجمـن صنایع سـلولزی بهداشـتی از افزایـش 15 درصـدی قیمت 
دسـتمال کاغـذی و سـایر محصولات سـلولزی نسـبت بـه پایان سـال قبل خبـر داد، اما 

گفـت کـه بخاطـر رکـود حاکـم بر بـازار قیمت هـای جدیـد هنوز اعمال نشـده اسـت.
هاشـمعلی حسـنی با بیـان اینکه مجوز افزایـش 15 درصدی قیمت محصولات سـلولزی 
صـادر شـده کـه در شـرف اجرایـی شـدن اسـت، در توضیـح دلایل ایـن افزایـش قیمت 
بـه رشـد 3۹ درصـدی حقوق و دسـتمزد اشـاره کـرد و گفـت: از طرف دیگـر خمیر کاغذ 
یـک کالای کامـا وارداتـی اسـت کـه ۷0 درصد این محصول نیز در دسـت آمریکاسـت 
کـه زیرسـاخت های تولیـد آن را دارد و بقیـه در اروپـا،  اندونزی و کشـورهای دیگر تولید 

  . د می شو
بـه گفتـه عضـو هیئـت مدیره انجمن صنایع سـلولزی بهداشـتی ایـران، افزایـش نرخ ارز 
تاثیـر مسـتقیم بـر قیمت محصولات سـلولزی دارد. از طـرف دیگر بعد از شـیوع ویروس 
کرونـا بـرای مدتـی خمیر کاغذ کمیاب شـده اسـت که در نتیجـه آن فیلم هایـی از نایاب 
شـدن محصـولات سـلولزی در کشـورهای خارجـی منتشـر شـد. در پـی این مشـکات 

خمیـر کاغـذ بـه دسـت تولیدکننـدگان ایرانی هم گران رسـید.  
وی بـا بیـان اینکـه در سـال 1۴00 خیلـی از کالاهـا بیـش از دو بار گران شـدند، تصریح 
کـرد: تنهـا کالایی که یک بار گران شـد محصولات سـلولزی اسـت. همچنیـن کمترین 
افزایـش قیمـت مربـوط بـه دسـتمال کاغذی و محصولات سـلولزی بوده اسـت و سـایر 

کالاهـا بیـش از 15 درصد گران شـده اند.
بـه گـزارش ایسـنا، در حـال حاضـر در سـامانه 12۴ قیمـت هـر بسـته دسـتمال کاغذی 
200 بـرگ معمولـی حدود 8250 تومان و هر بسـته دسـتمال کاغـذی 300 برگ معمولی 
حـدود 12 هـزار و ۶00 تومـان اسـت؛ بنابرایـن با افزایـش 15 درصدی، قیمت هر بسـته 
دسـتمال کاغـذی 200 بـرگ و 300 بـرگ بـه حـدود 8500 و 1۴ هـزار و 500 تومـان 

می رسـد.

از بازار

بلاتکلیفی ۱.3  میلیون تن کالای اساسی روی آب؛

 عجیب اما واقعی از ارز وارداتی!
با وجود تمامی مصوبات و دســتورالعمل ها 
برای تســریع ترخیص کالاهای اساســی، 
همچنــان روند رو به رشــد دپوی کالا در 
گمرک و بنادر ادامه دارد؛ به طوری که در 
حال حاضــر حداقل 1.3 میلیون تن کالای 
اساســی در شناورها روی آب مانده و حتی 
امکان تخلیه نــدارد؛ جریانی که عمدتا از 
عدم تامین ارز نشــات می گیرد آن هم در 
شــرایطی که اتفاقات عجیبی در چرخه ارز 
واردات در حال رخ دادن اســت.به گزارش 
روزنامه صبح امروز به نقل ایســنا، حداقل 
سه سالی می شــود که حوزه تجارت ، در 
فواصل کوتاه شــاهد برگزاری جلســات و 
صــدور مصوباتی جهت تســهیل ترخیص 
کالا اســت  کــه اغلب به تأیید و دســتور 
مستقیم رئیس جمهور می رسد و گرچه در 
مواردی موجب تســهیل ترخیص کالاهای 
اساسی از گمرک و بنادر شده ولی همچنان 
اظهارات مســئولان مربوطه بــه ویژه در 
گمرک و همچنین آمار رســمی بنادر نشان 

دهنده چالش های بسیاری است.
 روند افزایشی دپوی کالا با وجود 

دستور رئیس جمهور برای ترخیص 
فوری

آخرین گزارش از وضعیت کالاهای اساسی 

موجود در گمــرک و بنادر طی ماه جاری 
نشــان داده بود که بیــش از ۶.8 میلیون 
تن کالای اساســی شــامل موجودی و یا 
آنچه که در شــناورها به بنادر رسیده و در 
حال تخلیه و یا منتظر در لنگرگاه هستند، 
وجود دارد و این در شــرایطی است که با 
مصوباتی که در همین فاصله صادر شده، 
میزان دپو کالاهای اساســی از حدود 5.2 
میلیون تن در اردیبهشــت ماه امســال تا 

کنون روند افزایشی طی کرده است.
امــا آنچه که در رابطه با دلایل اصلی این 
افزایش دپو کالاهای اساســی وجود دارد 
در اهم آن تأمین ارز قرار گرفته اســت و 
بارها این موضوع محل اختاف دســتگاه 
های ذیربط در امر تجارت از جمله گمرک، 

بانک مرکزی و وزارت صمت بوده است.
 1.۳ میلیون تن کالا روی آب

طبق تازه ترین اعام ارونقی -معاون فنی 
گمرک ایــران- در حال حاضر از مجموع 
کالاهایی که به بنادر رســیده حداقل 1.3 
میلیون تن آن در شــناورها باقی مانده و 
امکان تخلیــه هم حتی ندارد،دلیل به این 
برمی گردد کــه تأمین ارز صورت نگرفته 
و اســناد خرید به دست خریدار نرسیده تا 

بتواند کالای خود را تخلیه کند.

ایــن در حالــی اســت که مجمــوع این 
کالاهای اساسی تماما با ارز ۴200 تومان 
باید تأمین ارز شود و بعد از آن با ورود ارز 
به حســاب فروشنده، اسناد خرید به دست 
صاحب کالا برسد تا بتواند آن را به گمرک 

اظهار کند.
 حتی دولتی ها هم اعتمادی به ترخیص 

درصدی ندارند
اما از ســوی دیگر برخی واردکنندگان با 
اعتبار خود کالا را خریداری کرده و اسناد 
مالکیت هم در اختیار دارند و کالا به بنادر 
رســیده و در شــرایطی که می توانند به 
صورت درصــدی کالا را ترخیص و بعدا 
تأمین ارز از ســوی بانک انجام شود این 
اعتماد را به سیستم دولتی ندارند که بیایند 
کالای خود را از گمرک ترخیص و با نرخ 
مصوب در بازار بفروشــند ولی در آینده با 
عدم تأمین ارز از سوی دولت مواجه شوند.
ایــن موضوع البته فقط خاص بخش های 
خصوصی نیست و آن طور که معاون فنی 
گمرک می گوید حتی شرکت های دولتی 
هم در ترخیص با این بی اعتمادی مواجه 
هستند به خصوص در شــرایط فعلی که 
دولت در آســتانه تغییر قرار داشته و برنامه 

پیش رو در این رابطه مشخص نیست.

 یک بار خریدار به فروشنده ارز می دهد، 
یک بار بانک!

اما این بخــش از جریان تأمین ارز را کنار 
بگذاریم موضوع دیگر به اتفاق عجیبی در 
زمینه تأمیــن ارز واردات رخ می دهد، بر 

می گردد.
از سال 13۹۷ بود که با تغییر سیاست های 
دولت برای تأمیــن ارز واردات، ارز ۴200 
تومان تعیین شد و در ادامه با محدود شدن 
ارز ترجیحی به چند قلم کالای اساســی، 
سامانه نیما راه اندازی تا تمامی تأمین ارز 
در این سامانه بین واردکننده و صادرکننده 

با نظارت بانک مرکزی صورت بگیرد.
 اعــام معاون فنی گمرک از این حکایت 
دارد که در برخــی موارد  وقتی واردکننده 
کالای خــود را خریداری مــی کند اغلب 
نســبت بــه تأمیــن ارز آن و پرداخت به 
فروشنده از کانال صرافی اقدام کرده و ارز  
را به حســاب آن جهت دریافت کالا واریز 

می کند.
بانــک مرکزی  اینجاســت که  اما ماجرا 
این تأمین ارز را قبــول ندارد و واردکننده 
را مجبور می کنــد که در صف نیما برای 

تخصیص و تأمین ارز قرار بگیرد.
در ایــن حالت در کنــار زمانی که صرف 

تأمیــن ارز در ســامانه نیمــا می شــود، 
مجددا ارز نیمایی به حســاب فروشــنده 
واریز می شــود، به عبارتــی دو بار ارز به 
حساب فروشنده می رود؛ یک بار از سوی 
واردکننده و بار دیگر از سوی بانک عامل.
این دوباره کاری در حالی رخ می دهد که 
به گفته ارونقی، از ســویی موجب تضییع 
حق یک نفر دیگر که می تواند در سامانه 
نیما تأمین ارز کند می شــود و یا بر تامین 
ارز اثــر بگــذارد و از ســویی دیگر  روی 
خوشی مقابل فروشــندگان خارجی ندارد. 
در این شرایط خریدار مجبور است از ارزی 
که پیش تر به حساب فروشنده واریز کرده 

بود برای خریدهای بعدی استفاده کند.
در مجمــوع آنچه که در چرخــه واردات 
به ویــژه در حوزه ارز در چند ســال اخیر 
اتفاق افتاده بارها مــورد نقد واردکنندگان 
و ســایر تجار بوده اســت و حتی با وجود 
دستورات صریح رئیس جمهور برای تأمین 
ارز و ورود کالای اساســی، اعام گمرک 
از این حکایــت دارد که همچنان یکی از 
معضات پیش رو ترخیص کالا، تأمین ارز 
و صدور کد رهگیری بانک برای ترخیص 
۹0 درصدی است که بانک مرکزی چندان 

با آن همراهی نمی کند.
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حال همدمِ این روزهای خود را بپرسیم !
دکتر زهرا حجت، مدیرعامل همدم - فتح المبین

اغلب، وقتی هفته  بهزیســتی از راه می رســد و به تناسب ایام، سوال و صحبتی از موسسه  
توانبخشی همدم )فتح المبین( می شود، ما می گوییم؛ همدم، جایی است در گوشه ای از شهر 

بزرگ مشهد که در آن ۴00 فرشته  بی فریب، زندگی می کنند.
اما، واقعیت، اینقدر هم شــاعرانه و آســان و کوتاه نیست. اولین گام، تقریبا ۴0 سال پیش 
برداشته شــد؛ زمانی که با پذیرش ۶0 دختر، تکه ای زمین ســهم دختران کم توان ذهنی 

شد تا در آن زندگی و خدمات توانبخشی دریافت کنند و از عمرشان لذت بیشتری ببرند.
موسســه، از ابتدا تحت پوشش ســازمان بهزیستی بوده، اما ســال 1381 نوع مدیریتش، 
به شــیوه  هیئت امنایی تغییر کرد و هیئت امنای موسســه که همواره از بهترین خیرین و 
نیک اندیشان بوده اند، با حمایت مستمر نیکوکاران، به مدیریت موسسه این اعتماد و اعتبار 
و انرژی را داده اند که با تمام همت و نیرو، در جهت بهتر شــدن شــرایط دختران موسسه، 

گام بر دارند. 
برای آشــنایی بیشتر شــما هموطنان نوع دوســت باید عرض کنیم که حدود ۴00 دختر 
بی سرپرست و کم توان ذهنی در این مجموعه زندگی می کنند که نگهداری و آموزش آنان 
را همکاران و همیاران همدم، با تاش شبانه روزی برعهده  دارند. دختران این خانه همگی 
بی سرپرست یا فاقد سرپرست موثرند و برحسب سن و هوش عمومی، در 5 بخش مختلف 

نگهداری و آموزش دهی می شوند. 
تدارک امکانات و تســهیل فعالیت های مختلف ورزشی برای دستیابی به حداکثر توانمندی 
جسمی، شــرکت در کارگاه های هنری از قبیل گلیم بافی، ســوزن دوزی و سرمه دوزی  و 
فراهم کردن فضایی شــبه خانواده برای دختران این مرکز، هزینه های سنگینی در بر دارد. 
بــرای هر مددجــو، ماهانه حدود ۴ تا 5 میلیون ریال هزینه می شــود کــه یارانه  دریافتی 
از سازمان بهزیســتی، صرفا پاسخگوی بخشی از این هزینه هاســت و الباقی هزینه ها را 

کمک های نقدی و غیرنقدی مردم و خیرین تامین می کند.
کمک های خیرین، عاوه بر توانبخشــی دختران و هزینه های جاری، صرف اتفاقات خوب 

دیگر هم می شود؛ 
از جمله ساخت و راه اندازی سالن نگارخانه)مکان نمایشگاه های مؤسسه( است، با مساحت 
۴00 متر مربع که تا کنون مراســم و نمایشگاه های مختلفی درآن برگزار شده است و البته 
در مدت کرونا، به دلیل محدود شــدن این نوع فعالیت ها، عجالتا نقشــش قرنطینه  بیماران 

احتمالی است.
عاوه بر نگارخانه، تالار همایش های مؤسســه  همدم بــا ظرفیت ۴20 صندلی در فضای 
حــدود ۶50 متر مربع مجهز به سیســتم های صوتی و نوری پیشــرفته، ســکوی گردان 
برای اجرای نمایش  های حرفه ای و همچنین پخش فیلم های ســینمایی و دیجیتال و نیز 
سالن های جنبی شامل: تشریفات و کافه است. این امکانات، عاوه بر نیازهای فرهنگی و 
هنری موسســه، برای پذیرایی از مهمانان و برگزاری مراسم و جشن ها و برنامه های دیگر 
ادارات و موسســات نیز مورد اســتفاده قرار می گیرد که تا پیش از کرونا، در مواقع استقبال 

نیک اندیشان، خود منبعی برای تامین نیازهای مالی موسسه ی همدم بوده است.
اما در عین حال، ناگزیر بایــد گفت به رغم همه تاش های مدیریت و هیات مدیره  همدم 
و حمایت های خیرین و همت کارکنان موسسه، افزایش قیمت های عمومی، به ویژه گرانی 
دارو و اقام بهداشتی ضروری و البته کاهش قدرت بخشندگی مالی مردم و از همه مهمتر، 
زیان ها و محدودیت های ناشی از گسترش کرونا، همه مزید برعلت شده تا موسسه  همدم، 

درحال گذار از دوران مضیقه  جدی باشد .
و عرض پایانی اینکه طرح توسعه  موسسه در زمینی به مساحت 15000 متر مربع در دست 
اجراســت. این زمین و ســاختمان این طرح بزرگ که طی ســه فاز اجرا و تمام خواهدشد، 
متعلق به ســازمان بهزیســتی اســت. اجرا و اتمام این طرح، تکیه گاه قابل توجهی برای 
کشــور، شهر مشــهد، ســازمان و اهدافش فراهم می کند و انتظار می رود ادارات دولتی و 
شــرکت های توانمند خصوصی که همنیجا لازم می دانیم از کمک های همه  نیک اندیشان 
و همدم دوســتان، بخصوص شــهرداری محترم مشهد و رســانه های جمعی در این باب 
سپاسگزاری کنیم، در کنار سازمان محترم بهزیستی، برای پیشبرد آن، با احساس مسئولیت 

و مشارکت بیشتری این موسسه را همراهی کنند.
با ســپاس از توجهتان و تبریک روز و ایام هفته ی بهزیستی، به یکایک همکاران سازمانی 

و همراهانی که فرزندان ایران را در امر بهزیستن، یاری می کنند.

خبر 

نیروها خسته شدند و بالگرد نیست
فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: آتش در بیشتر نقاط 

جنگل های نارک کنترل شد اما در سه منطقه دیگر آتش گسترده است.
ایسنا نوشت: محمد داور با بیان اینکه »نیروهای زیادی منتظر انتقال با بالگرد به ارتفاعات 
جهت کمک به اطفای حریق جنگل ها هســتند اما تنها یک بالگرد وجود دارد« اظهار کرد: 
هم اکنون تنها با بالگرد هال احمر در حال انتقال نیرو ها به ارتفاعات جهت اطفاء حریق 

است.
فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی اســتان کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: از مسئولان 
و متولیان امر انتظار داریم بالگردهای بیشــتری را به منطقه اعزام کنند تا ســرعت کنترل 

آتش بیشتر شود.
داور از مردم، تشــکل های مردم نهاد و دســتگاه های مختلف جهت اطفاء حریق جنگل 
های گچساران استمداد طلبید و بیان کرد: نیروها خسته شدند و برخی از آن ها رفتند. آتش 
جنگل های گچساران در حال گسترش است و هم اکنون جنگل های منطقه حفاظت شده 

خامی، مارین، ارتفاعات فتح و گناوه لری در حال سوختن هستند.

 حق انتخابی بین واکسن ایرانی و خارجی
 وجود ندارد

معاون بهداشــت دانشگاه علوم پزشکی ایران با بیان این که واکسن کرونا خارج از سیستم 
نوبت دهی تزریق نمی شود، گفت: واکسن برکت در دانشگاه علوم پزشکی ایران توزیع شده 
است. تزریق واکسن کرونا و ایرانی یا وارداتی بودن آن، بستگی به موجودی هر مرکز دارد.
تســنیم نوشت: بابک عشرتی درباره واکسیناســیون کرونا در دانشگاه علوم پزشکی ایران 
اظهار کرد: ما به طور متوسط برای هریک از مراکز تجمیعی، پنج تیم واکسیناتور داریم که 
هر تیم در شــیفت کاری، حدود 200 دوز واکســن کرونا تزریق می کند؛ در مجموع در 31 
مرکز تحت پوشــش دانشگاه علوم پزشکی ایران، به راحتی می توانیم 20 هزار دوز واکسن 

کرونا را به صورت روزانه تزریق کنیم.
وی با بیان این که »عاوه بر دانشــگاه علوم پزشــکی ایران، دانشگاه های علوم پزشکی 
تهران و شــهید بهشــتی نیز در حال تزریق واکســن کرونا در مراکز واکسیناسیون تهران 
هستند« گفت: با افزایش توزیع واکسن کرونا، سرعت تزریق واکسن افزایش خواهد یافت 
و فعاً مشــکلی از نظر تعداد واکســیناتورها نداریم، اما اگر احساس کنیم ازدحام افزایش 
داریم یا نیاز به افزایش ســرعت واکسیناســیون اســت، این توانایی را داریم که هم تعداد 
بیشــتری مرکز واکسیناسیون کرونا راه اندازی کنیم و هم ظرفیت و تعداد نیروهای انسانی 

را افزایش دهیم.
معاون بهداشــت دانشگاه علوم پزشــکی ایران با بیان این که »در حال حاضر واکسن کوو 
ایران برکت و واکســن  وارداتی در مراکز واکسیناسیون کرونا توزیع شده است« بیان کرد: 
بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته در وزارت بهداشت، این واکسن ها به ترتیب گروه سنی 

اعام شده )فعاً بالای ۶8 سال( تزریق خواهد شد.
عشــرتی در پاسخ به این ســؤال که مردم حق انتخاب از بین واکســن ایرانی و خارجی 
را دارنــد؟ بیان کرد: خیر؛ تزریق واکســن کرونا و ایرانی یا وارداتی بودن آن، بســتگی به 
موجودی هر مرکز دارد و اگر بخواهیم به مردم حق انتخاب نوع واکسن را بدهیم، این امر 
باعث بروز بی نظمی خواهد شــد؛ بنابراین سعی می کنیم در هر روز، تنها یک نوع واکسن 
را تزریق کنیم؛ به عنوان مثال اگر امروز در یک مرکز فقط واکســن های وارداتی را تزریق 

کنیم روز بعد، فقط واکسن ایرانی را تزریق می کنیم؛ یعنی توزیع واکسن یکنواخت است.

یادداشت 

نتایج زنده مرگ تدریجی زمین های ایران؛

»ورشکستگی آبی« افُق پیش روی کشور

جولان دلتا در تهران؛ ICUها پُر شد

زمین شناســی ســازمان  رئیــس گــروه آب 
زمین شناســی و اکتشــافات معدنی با تاکید بر 
اینکــه آبی که از 150 متری تا 200 متری زیر 
ســطح زمین برداشت می شود، جزء ثروت ملی 
و آب اســتراتژیک کشور است، گفت: بر اساس 
آخریــن مطالعات انجام شــده در یک بازه 13 
ساله در برخی از حوضه ها؛ ۴ برابر آبی که وارد 
دشت شده به طرق مختلف برداشت شده است!
ایسنا نوشت: ایمان انتظام، در رابطه با وضعیت 
آب های زیرزمینی کشــور اظهار کرد: وضعیت 
آب های زیر زمینی کشــور تا حدی برای همه 
مشخص اســت و ما از حدود سال های 13۷2 
- 13۷3 شاهد کم شــدن ذخیره آب های زیر 
زمینــی بوده ایم که به دلیل برداشــت های بی 
رویه، ایجاد چاه های غیر مجاز، تغییرات اقلیمی 
و عدم مدیریت آبی مناسب در سراسر کشور رخ 
داده اســت.وی با بیان اینکه »این امر موجب 
شده اســت که ســطح آب های زیر زمینی در 
سراســر کشــور در حال کاهش و پایین رفتن 
باشد« توضیح داد: برای جلوگیری از این امر در 
درجه اول نیازمند مدیریت آبی منسجم و قوی 
هستیم که در این زمینه نیاز است تا راهکارهای 
مشــخصی اعمال شود از جمله آنکه برداشت و 
مصــرف در بخش هــای مختلف کشــاورزی، 
صنعت و آشــامیدن به صورت درست و دقیقی 

مدیریت شود.

انتظام، بیشترین برداشــت آب های زیر زمینی 
را مربوط به بخش کشــاورزی دانست و خاطر 
نشان کرد: متاسفانه برداشــت آب با بازده آن 
تناســب ندارد. درصد هــدر رفت آب در بخش 
کشاورزی خیلی بالاست و  آب برداشتی با آب 

ورودی به دشت همخوانی و تناسب  ندارد.
زمین شناســی ســازمان  رئیــس گــروه آب 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی از اینکه میزان 
برداشــت در برخی از دشــت ها در استان های 
کشــور چهار برابر  بیش از تغذیه آبخوان است 
ابراز تاســف و نگرانی کرد و یادآور شــد: برای 
تعادل بخشی به این امر، چاه های مجاز باید با 
نصب کنتور، مورد نظارت دقیق تر قرارگرفته و 
چاه های غیر مجاز بسته شوند. برای کف شکنی 
حتی در مــورد چاه های مجاز در دشــت های 
باید محدودیت های شــدیدتر صورت  ممنوعه 
گیرد.انتظام، با بیان اینکه متاسفانه عدم تعادل 
میان برداشــت و تغذیه آبخوان ها از 20 ســال 
گذشته تاکنون به صورت تجمعی افزایش یافته 
است، یادآور شــد: این فشار موجب شده است 
که ســطح آب های زیر زمینی کشــور پایین و 

پایین تر برود.
وی با تاکیــد بر اینکه عواقب ناشــی از ادامه 
دار بــودن عدم تعادل میان برداشــت و تغذیه 
آبخوان ها در درجه اول متوجه کشاورزان است، 
در این باره توضیح داد: زمانی که سطح آب های 

زیر زمینی از حدی پایین تر برود به صرفه نیست 
که از آن برای کشــاورزی استفاده کرد ضمن 

آنکه کیفیت آب نیز کاهش می یابد.
زمین شناســی ســازمان  رئیــس گــروه آب 
زمین شناســی و اکتشافات معدنی با بیان اینکه 
در دراز مــدت همــکاری تمام کســانی که از 
آب های زیر زمینی بهره برداری می کنند به نفع 
خودشان است، ابراز تاسف کرد که در بسیاری 
از مواقع در حالی که کشــور شــدیداً با کمبود 
آب مواجه اســت، کشــاورزان به طرف کشت 
محصولات آب بــری مانند هندوانــه و برنج 
حرکت می کنند در حالی که ذخیره  آب های زیر 
زمینی کشور جوابگوی کشت چنین محصولات 

آب بری نیست.
خداحافظی با آبخوان هایی که روزی، نان سر 

سفره ها آورد
وی با اشــاره به وضعیت فرونشســت زمین در 
کشور خاطر نشان کرد که یکی از نگرانی های 
موجود در زمینه فرونشست زمین عدم بازگشت 
زمین به وضعیت اولیه است و گفت: فرونشست 
چیــزی به جز پایین رفتن آب های زیر زمینی و 
تاثیر آن بصورت متراکم شدن رسوبات دانه ریز 
نیســت. وقتی آب زیر زمینی در رسوبات پایین 
می رود، رسوبات دانه ریز که تراکم پذیر هستند، 
متراکم می شــوند و فرونشســت یعنی تراکم 
رســوبات دانه ریز رخ می دهد و زمانی که در 

عمق زیاد آب پایین می رود، لایه  های مختلف 
رسوبات دانه ریز متراکم خواهند شد که در این 
صورت این لایه ها،  آب را از خود به خوبی عبور 
نخواهند داد و کل ابخوان ما چند لایه شــده ، 
یعنی بخش هایی  که ارتباط موثر باهم ندارند.

وی با تاکید بر اینکــه برگرداندن آبخوان ها به 
وضعیت اولیــه تا حدودی غیر ممکن اســت، 
اضافــه کرد: در برخی مواقع نیــز  بازگرداندن 
آبخوان ها به شــرایط اولیه هزینه های بســیار 
بالایی را می طلبد از این رو فرونشست در دراز 
مدت موجب خواهد شد که امکان ذخیره آب در 

دشت ها کمتر و کمتر شود.
احیای قنات در شرایط متراکم شدن خاک

زمین شناســی ســازمان  رئیــس گــروه آب 
زمین شناســی و اکتشــافات معدنی، در پاسخ 
به این ســوال که آیا در شــرایط متراکم شدن 
خاک به دلیل فرونشســت زمین می توان امید 
به احیا قنات داشــت، گفت: قنات یک سیستم 
هوشــمندانه ای بود که ایرانیــان از قدیم برای 

مقابله با کم آبی در کشــور اختراع کرده بودند. 
زمانی بخش عظیمی از کشاورزی توسط قنات ها 
آبیاری می شد. این متد انتقال آب چندین فایده 
دارد که یکی از آنها این اســت کــه آب را از 
سرچشمه های کوهستانی به دشت هایی که در 
آنجا کشاورزی انجام می شود، هدایت می کند.
وی ایران را کشــوری دانست که تبخیر آب در 
آن زیاد است، ادامه داد: به علت حرکت آب در 
گالری های قنات، تبخیر کاهش می یابد از این 
رو قنوات می توانند برای مابســیار  مفید باشند 
ولی مساله اصلی این است که به علت افزایش 
زمین زیرکشــت و اینکه کشــاورزان عادت به 
اســتفاده از حجم زیادی از آب کردند از این رو 
قنات ها امروزه  به تنهایی پاســخگوی نیازهای 
آنها نیســت ولی زمانه اســتفاده از روش های 
نوین کشــاورزی را می طلبد. ما چاره ای نداریم 
جز اینکه به ســوی روش های نوین کشاورزی، 
اســتفاده از قنات ها و مدیریت بهینه استفاده از 

آب های زیر زمینی برویم.

معاون درمان ســتاد مقابله با کرونا در استان 
تهــران گفت: طبــق آخرین آمار هــا در روز 
گذشــته حدود 8۶00 بیمار سرپایی و 1300 
بیمار بستری جدید داشته ایم که در حال حاضر 
۶۷00 بیمار بستری در بیمارستان های استان 
تهران داریم. آی سی یو ها هم طبیعتا در این 

شرایط پر است.
ایســنا نوشت: نادر توکلی، با اشاره به وضعیت 
بیماری کرونا در تهــران، اظهار کرد: در حال 
حاضر میزان بســتری های ناشــی از ابتا به 

کرونا در استان تهران بالا رفته و به طور کلی 
اکنون در کل اســتان تهــران نزدیک ۶۷00 
بیمار بستری هستند. همچنین در حال حاضر 
روزانه حدود 1500 بســتری جدید در تهران 

داریم.
وی با بیان اینکه »تعداد بیماران سرپایی هم 
بســیار بالا رفته اســت« گفت: طبق آخرین 
آمار هــا در روز گذشــته حــدود 8۶00 بیمار 
سرپایی و 1300 بیمار بستری جدید داشته ایم 
که در حــال حاضر ۶۷00 بیمار بســتری در 

بیمارستان های اســتان تهران داریم. آی سی 
یو ها هم طبیعتا در این شــرایط پر اســت، اما 
طبیعتا با جایجایی ها یا باز کردن آی سی های 
جدیــد مدیریت می کنیــم. در کل ما با تمام 
آمادگی  استان تهران جلسات  بیمارستان های 
را برگزار کردیم و بیمارستان ها اعام آمادگی 
کردند تــا ظرفیت تخت هایشــان را افزایش 

دهند.
توکلی افزود: در عین حال بحث بستری موقت 
و درمان بیمــاران در کلینیک های تخصصی 

به این صورت کــه بیمارانی که خیلی بدحال 
نیستند، مراجعه کرده و داروهایشان را دریافت 
کنند و مجددا به خانه بازگردند، همچنان فعال 

است.
توکلــی درباره ویروس در گردش در اســتان 
تهــران، گفت: ویروس در گــردش در تهران 
عمدتا ویــروس کرونای دلتا یا همان واریانت 
هندی اســت؛ بنابراین بر اساس چیزی که در 
حــال حاضر می بینیم ویروس غالب در تهران 

کرونای دلتا است.

وی درباره وضعیت سامانه ۶0۷0 که در پیک 
چهــارم کرونا برای اعام بیمارســتان های با 
تخت خالی، راه اندازی شده بود، گفت: سامانه 
۶0۷0 کاما فعال است و مردم می توانند برای 
اطاع از بیمارستان هایی که تخت خالی دارند، 
با آن تماس گیرند. این ســامانه روزانه بالغ بر 
150 تمــاس دارد و همه را پاســخ می دهد تا 
مشــکلی ایجاد نشــود. مردم اگر مشکلی در 
بستری داشتند، می توانند با این سامانه تماس 

بگیرند.

مدیرکل بهزیستی خراسان رضوی مطرح کرد:

انجام بیش از 3۰۰ سقط جنین در سال گذشته
مدیرکل بهزیستی خراسان رضوی گفت: در 
ســال ۹۹ ما بیش از 300 مورد ختم بارداری 
را شاهد بوده ایم که پس از بررسی های دقیق 
ژنتیکی و بعد از مشــاوره با مراجع قانونی و 

دریافت مجوز شرعی، انجام شده است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« مســعود 
فیروزی در نشســت خبری که در ســازمان 
بهزیستی خراسان رضوی برگزار شد، با بیان 
اینکــه 130 هزار  فــرد دارای معلولیت، ۷0 
هزار نفر در بخش هــای حمایتی، اجتماعی 
و ســایر حوزه های بهزیســتی و حدود ۶50 
هزار خانواده تحت پوشــش خراسان رضوی 
هســتند« اظهار کرد: این تعداد شــامل 10 
درصد از افراد جامعه می شــود. ضریب نفوذ 
غربالگری شنوایی را به ۹0 درصد رسانده ایم. 
همچنیــن غربالگــری بینایــی، غربالگری 
اوتیســم، آزمایش های ژنتیک را برای تمام 

افراد جامعه انجام می دهد.
به گفته وی در طرح ساماندهی کودکان که 
توســط بهزیستی خراســان رضوی در حال 
انجام اســت، حدود 500 کودک سامان دهی 
شد که حدود دو ســوم آن ها اتباع خارجی و 

یک سوم ایشان کودکان ایرانی بودند.
فیروزی خاطرنشان کرد: 2500 مرکز مثبت 
زندگــی در کشــور راه اندازی شــده که در 
خراســان رضوی 1۹3 مرکــز مثبت زندگی 
دایر اســت از این تعداد  ۷۷ مرکز در مشهد 
فعــال و 22 فعالیت و خدمات ارائه می دهند. 
خدمات مراکز مثبت زندگی شامل تسهیل در 
دسترســی جامعه هدف به خدمات بهزیستی 

در نزدیک ترین نقطه به محل زندگی، ایجاد 
شفافیت، توســعه، فراگیری و توزیع عادلانه 
خدمات، تقویــت رویکرد خانــواده محور و 
اجتماع محــور در ارائه خدمــات، ارائه تمام 
خدمــات ســازمان در یک مرکــز، افزایش 
ارائه خدمات به صورت  رضایت مندی مردم، 
الکترونیکــی، بهبود و اصــاح فرآیندهای 
موازی در بخش های مختلف بهزیستی است.
واکسیناسیون مراکز اقامتی استان با 1۴ 

هزار دوز واکسن 
وی در خصــوص واکســینه شــدن مراکز 
سازمان بهزیستی افزود: کلیه پرسنل و افراد 
تمام مراکز شــبانه روزی خراسان رضوی در 
چهار رده که شــامل مراکز سالمندان، مراکز 
مراکز جســمی  روان،  مزمن  بیماری هــای 
و حرکتی و مراکز ذهنی اســت، واکســینه 
شــدند. با تمــام مشــکات و موانع موجود 
محدودیت های کرونایی، واکسیناسیون مراکز 
اقامتی کل اســتان را با 1۴ هزار دوز واکسن 
به اتمام رساندیم و با کمترین تلفات جانی، از 

این بیماری گذر کردیم.
مستمری مددجویان افزایش یافت

فیروزی با اشــاره بــه افزایش مســتمری 
مددجویان اضافه کرد: افزایش مستمری  در 
دو مرحله افزایش یافته است؛ به این صورت 
که خانــواده ای که یک معلــول دارد، 350 
هزار تومان و دونفر معلول 500 هزار تومان، 
ســه نفر معلول  ۷50 هزار تومان، چهار نفر  
معلول ۹00 هزار تومــان و پنج نفره معلول 
یــک میلیون و 100هزار تومان  مســتمری 

دریافــت می کننــد که با توجه بــه افزایش 
هزینه های عمومی و به هم خوردن وضعیت 
اقتصادی که ناشی از تحریم ها بود متاسفانه 
مددجویان نتوانستند شیرینی این افزایش 50 
درصدی را بچشــند.به گفته وی، در گذشته 
کل میزان مســتمربگیر جامع هدف سازمان 
بهزیستی 20 درصد بودند، اما اکنون از 130 
هزار نفر تحت پوشش ۶۶ هزار نفر مستمری 
دریافت می کننــد. همچنین هزینه نگهداری 
و پرســتاری از افــراد معلــول  از ۶00 هزار 
تومان به یک میلیون ارتقا یافته است. یارانه 
نگهداری از افراد معلول در مراکز شبانه روزی 

نیز افزایش داشته و برای افراد دارای خانواده 
دو میلیون  تومان و افراد مجهول الهویه حدود 

دو میلیون و 300 هزار تومان است.
افزایش وام و تسهیلات به مددجویان 

بهزیستی 
وی در پاســخ به ســوال یکی از خبرنگاران 
در خصــوص اعطــای وام و تســهیات به 
اشتغال  مددجویان بهزیستی اظهار کرد: وام 
مددجویــان بهزیســتی از 50 میلیون تومان 
به 100 میلیون تومان افزایش داشــته است.
مددجویــان بخش های مختلف که شــامل 
معلولان، زنان سرپرســت خانوار و معتادان 
بهبودیافته است، مشمول این وام می شوند و 

بازپرداخت آن نیز طولانی مدت است.
فیروزی در زمینه اشتغال معتادان بهبودیافته 
گفت: ترجیح ما این اســت که وام اشتغال به 
صــورت کارفرمایی به این افراد داده شــود، 
زیرا اغلب آن ها سرمایه  اجتماعی لازم برای 
تأمین تضامین بانکی و رفع مشکات اداری 

را ندارند.
انجام بیش از ۳۰۰ سقط جنین در سال 

گذشته
مدیر کل بهزیستی خراسان رضوی در پاسخ 
به سوالی که چه تعداد سقط درمانی در مراکز 
پیشــگیری از اختالات ژنتیک اتفاق افتاده 
اســت، تشریح کرد: در ســال ۹۹ ما بیش از 
300 مــورد ختم بارداری را شــاهد بوده ایم 
که پس از بررســی های دقیق ژنتیکی و بعد 
از مشــاوره با مراجع قانونی و دریافت مجوز 

شرعی، انجام شده است.

وی با اشــاره بــه مباحثی که اخیــرا درباره 
طرح هــای غربالگری ژنتیک مطرح شــده، 
تصریح کــرد: موضوع از جنبــه  روش های 
غربالگری مورد بررســی قرار گرفته و گویا 
پیشــنهاددهندگان طرح به دنبال آن بوده اند 
که تشــخیص، خیلی دقیق باشــد و ســقط 
درمانی با حداقل ممکن شــانس ســامت 
جنین، انجام شــود. ما تشــخیص نهایی در 
سقط درمانی را به عهده  متخصصان ژنتیک 
و پزشــکی قانونی می گذاریــم و در نهایت، 
متخصصین این رشته ها هستند که با مجوز 
شــرعی برای ایــن امر تصمیــم می گیرند؛ 
بنابراین میزان و دقت تشخیص، یک مبنای 

کاما علمی و قانونی دارد.
7 هزار و 719 کودک آزاری در خراسان 

رضوی طی یک سال 
در بخــش دیگری از این نشســت شــهره 
شاهرودی معاون اجتماعی سازمان بهزیستی 
استان در پاسخ به پرســش خبرنگار »صبح 
امــروز« در رابطــه با آمار موجــود در مورد 
خشــونت های خانگــی تشــریح کــرد: در 
رابطه با موارد کــودک آزاری ۷ هزار و ۷1۹ 
کودک آزاری طی سال ۹۹ در استان گزارش 
شده است. باید توجه داشت مواردی از کودک 
آزاری که توســط بیمارستان ها به بهزیستی 
اعام می شوند لزوما جسمی نیستند. درواقع 
از مجمــوع 101 هزار تمــاس مرتبط با این 
موضوع با اورژانس اجتماعی داشــته ایم که 
بخش اعظم خشونت های خانگی اعام شده 
در استان در رابطه با کودک آزاری بوده است.

شاهرودی: در رابطه با 
موارد کودک آزاری 7 هزار و 
7۱9 کودک آزاری طی سال 99 در 
استان گزارش شده است. باید توجه 
داشت مواردی از کودک آزاری 
که توسط بیمارستان ها به بهزیستی 
اعلام می شوند لزوما جسمی 
نیستند. درواقع از مجموع ۱۰۱ 
هزار تماس مرتبط با این موضوع 
با اورژانس اجتماعی داشته ایم که 
بخش اعظم خشونت های خانگی 
اعلام شده در استان در رابطه با 
کودک آزاری بوده است
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همکاری فیلمساز ایرانی با »نتفلکیس«؛ 
تهدید یا توهم؟

امیر ابیلی، روزنامه نگار سینمایی 
»تهدید« مهم ترین ابزار فیلمســاز ایرانی برای باج گرفتن از مدیر و فرار از پاســخگویی در 
مقابل ســرمایه گذار اســت. تهدید مدیران تلویزیون به رفتن به وی اودی ها، تهدید مدیران 
فرهنگی دولت به رفتن به شــبکه های ماهواره ای و حالا ظاهراً تهدید به رفتن به نتفلیکس! 
تهدیدهایی که عموماً هم جواب گرفته و باعث عقب نشینی مدیران فرهنگی می شود و حالا 

تبدیل به راهی مطمئن برای باج خواهی شده است.
نه فقط کســانی که از نزدیک فضای ســاخت فیلم و ســریال در ایــران را درک کرده اند، 
بلکه حتی ناظــران پیگیر اخبار فرهنگی نیز به خوبی می توانند مضحک بودن خبر همکاری 
فیلمسازان ایرانی و نتفلیکس-مهمترین شبکه استریم فیلم و سریال در دنیا- را درک کنند.

نظام فیلمسازی در ایران، ساختاری یَله و رها و مقاوم در برابر هرگونه برنامه ریزی است، که 
»کارگــردان« در آن در تمام زمینه ها حرف آخر را می زند. »کارگردان ایرانی« با آنکه عموماً 
اصول اولیه تکنیکی ســینما را هم بلد نیســت، خود را مولفی در قد و قــواره بزرگان تاریخ 
ســینما می داند. او هیچ پاسخگویی در برابر مخارج تولید ندارد و انگار یکی از وظایفش گران 
کردن تولید است. تن به هیچ گونه برنامه ریزی دقیقی نمی دهد. به هیچکس در فرم و محتوا 
پاســخگو نیســت و در تمام اجزای اثر از فیلمنامه تا … به سلیقه خود دخالت می کند و در 

بسیاری از موارد به آن لطمه می زند.
در فرایند کارخانه وار تولید و عرضه فیلم و ســریال در آمریکا اما کارگردان یک تکنســین، و 
یک جز از تعداد بسیاری چرخ دنده ای است که یک اثر را می سازند. به این دقت کنید که در 
بسیاری از مجموعه های نمایشی شــبکه های امریکایی اپیزودهای مختلف یک مجموعه را 
کارگردان های مختلفی می ســازند، اما همه در چارچوب استانداردهای تکنیکی یکسان. این 
یعنی کارگردان صرفاً تکنســینی اســت که نه تنها حق ندارد از فیلمنامه تخطی کند، نه تنها 
حق ندارد تحلیل های سیاســی-اجتماعی شخصی خود را وارد اثر کند، بلکه حتی حق ندارد 
از چارچوب های بصــری و تکنیکی مورد تائید کمپانی تخطی کند. جز این، او در برابر زمان 
و مخارج تولید پاسخگوســت. چنین فرایند منظم و دقیقی اساساً چه نسبتی با ساختار بی در 
و پیکــر تولید در ایران دارد که فیلمســاز ایرانی تصور می کنــد می تواند در آن نظام تولیدی 

کار کند؟
برای اثبات شکســت چنین توهمی هم البته مثال های فراوانی هســت. هنوز مدت زیادی از 
جنجال پروژه »مست عشق« حسن فتحی نگذشته است. فتحی یکی از تربیت شدگان ساختار 
تولیدی ایرانی اســت. تازه بسیار حرفه ای تر و باتجربه تر از امثال مهدویان. اون سال ها برای 
تلویزیون سریال ساخته بود و حتی در شرایط سخت تولید تلویزیونی نیز به خوبی عمل کرده 
بود، با این حال با ســاختار کمی حرفه ای تر ترکیه به چنان مشکاتی برخورد که جنجالش تا 
مدت ها ادامه داشــت. در همان پروژه مشــکل طرف ترک چه بود؟ اینکه فیلمساز ایرانی بی 
هیچ منطق حرفه ای چندین برابر نیاز یک فیلم ســینمایی راش ضبط کرده اســت. در مقابل 
مخارج کار هیج پاســخگویی و تبعیتی ندارد و تن به هیچ نظمی در تولید نمی دهد. در مقابل 
پاســخ طرف ایرانی چه بود؟ »تهدید« به اینکه آنها شــأن مولانا را رعایت نکرده اند و باید 
پاسخگو باشند! بگذریم از سینماگران دیگری که آنها هم به ترکیه کوچ کردند تا با یک شبکه 

ایرانی همکاری کنند و پس از مدتی سرافکنده بازگشتند.
به این دقت کنیم که حتی اصغر فرهادی؛ به عنوان حرفه ای ترین فیلمســاز ایرانی در فضای 
بین الملــل و نزدیک ترین ســینماگر ایرانی به فرم قصه گویــی آمریکایی، نیز پس از چندین 
تجربه خارج از ایران همچنان مشــغول همکاری با کمپانی های درجه دوی اروپایی است و 
نتوانســته اســت تن به همکاری با یک کمپانی بزرگ امریکایی دهد و همچنان موفق ترین 
فیلمهایش همان هایی است که در ایران ساخته است. البته فیلمسازان دیگری از جمله بهمن 
قبــادی و امیر نادری و عبدالرضــا کاهانی و.... هم بودند که همگی در ایران از اعتبار بالایی 

برخوردار بودند و خارج از ایران هیچ دستاوردی نداشتند.
مســئله صرفاً هم تن دادن به فرایند دقیق تولید اســتودیویی هالیوودی نیست. بلکه قبل از 
آن دانش فیلمســازی هم هست. اساساً بهترین ســریال تولید ایران نیز- چه تلویزیون چه 
شــبکه خانگی- بســیار ضعیف تر از تولیدات معمولی و ضعیف نتفلکیس است. »قورباغه« 
هومن ســیدی به عنوان استاندارترین سریال این ســال های ایران-صرفا از حیث تکنیک و 
کارگردانی- خودش یک کاژ و کپی دســت چندم از آثار غربی است، که در زمان پخش و 
پیش از آن نیز شــنیده هایی از تاش برای فروش رایت به نتفلکیس یا شــعب آن در آسیای 

شرقی وجود داشت که ظاهراً به جایی نرسید.
محمدحسین مهدویان اساســاً تربیت شده بودجه های حاکمیتی است و اگر سال ها با سرمایه 
نهادهای حاکمیتی مشق و تجربه نمی کرد هرگز در سینمای ایران چنین جایگاهی نمی یافت. 
او می تواند خیالش راحت باشــد که بدون پول بی حساب ایران، که نیازی به بازگشت توسط 
مخاطب عمومی ندارد، جای دیگری نمی تواند فیلمســازی را ادامه دهد. و به احتمال زیاد در 
نتفلکیس با دیدن نمونه آثارش؛ از جمله »زخم کاری«، پیش از امضای قرارداد همکاری ابتدا 
او را بــه کاس های اصول کارگردانی هدایت خواهند کرد. او همچنان در اصول کلی دکوپاژ 
از مشکاتی جدی رنج می برد و با فاصله گرفتن از فرم مستندش این مشکات بیشتر هم به 
چشــم می آیند. کارگردانی که به دلیل کم بودن پان هایش نمی تواند ریتم درستی در روایت 
ایجاد کند، کارگردانی اکثر دقایق اثرش را با موســیقی پرحجم پُر می کند تا تعلیق ایجاد کند 
و کارگردانی که برای دیده شــدن اثرش روی عبور از خط قرمزهای اخاقی حساب کرده تا 

داستان اثرش، به نظر می رسد صحبت از نتفلیکس کمی برایش زود باشد.

 تغییر ذائقه مردم به فیلم دیدن در خانه از 
آسیب های جدی شبکه نمایش خانگی است

محمدرضا مصباح تهیه کننده فیلم های سینمایی »پلوت«، »سینما شهر قصه« و »یدو« با اشاره به 
محاسنی که رونق گرفتن شبکه نمایش خانگی برای سینماگران داشته تأکید کرد که عاوه بر این 
محاسن دستمزدهای بالا و تغییر ذائقه مردم به فیلم دیدن در خانه از آسیب های جدی شبکه نمایش 

خانگی است.
برنا نوشــت: محمدرضا مصباح با بیان اینکه »رونق گرفتن شبکه نمایش خانگی با توجه به شیوع 
ویروس کرونا و بحرانی که در آن قرار گرفتیم محاسنی دارد و در کنار این محاسن، معایب بسیاری 
نیز وجود دارد که یکی از آن ها تغییر فرهنگ فیلم دیدن مردم است« خاطرنشان کرد: از بین رفتن 
فرهنگ فیلم دیدن در ســینماها و عادت مردم به دیدن فیلم در خانه باعث می شود که کار ما برای 
بازگرداندن مردم به سالن های سینما کار سختی باشد و اگر نتوانیم این عادت را تغییر دهیم و مردم 
را ترغیب کنیم که دوباره فیلم های سینمایی را در سینما ببینند با ورشکستگی بزرگی در آینده روبرو 
خواهیم شد. البته باید بگویم که این مشکل در همه جای دنیا به وجود آمده و تنها مربوط به کشور 
ما نیســت.او افزود: معضل دیگری که افزایش تولیدات شبکه نمایش خانگی برای سینما به وجود 
آورده دســتمزدهای بالایی اســت که همه عوامل در این رسانه دریافت می کنند و توجیه کننده این 
دستمزدهای بسیار بالا وضعیت اقتصادی و تورم است اما اگر با در نظر گرفتن میزان تورم و مقایسه  
آن با دســتمزدی که در ســینما به عوامل داده می شود، قطعاً به این نتیجه می رسیم که دستمزدها 
در شــبکه نمایش خانگی متناسب نیست و این باعث می شــود که کم کم سینما برای بازیگران و 
دیگر عوامل جذابیتی نداشــته باشد و آن ها تنها ترجیح دهند که در شبکه نمایش خانگی کار کنند.
این تهیه کننده در ادامه گفت: بزرگ ترین لطمه را سینمای تجربی و هنرمندان نوظهور می خورد که 
جوانان با اســتعداد و با انگیزه ما با عدم همکاری چهره ها و افراد حرفه ای سرخورده می شوند و هیچ 
تهیه کننده ای نیز حاضر به همکاری با آن ها نیســت.وی درباره تأثیر ســتاره ها در فروش فیلم های 
سینمایی گفت: نمی شود از واقعیت فرار کرد، باید بپذیریم فیلم هایی که از حضور بازیگران مطرح بهره 
می برند بیشتر مورد توجه قرار می گیرند. در واقع اولین عنصر برای جلب نظر مخاطب بازیگران فیلم 
هستند و بعد عواملی چون محتوا، قصه و ساختار است که می تواند تأثیرگذار باشد. البته باید این نکته 
را هم در نظر بگیریم که بارها فیلم هایی با بازیگران مطرح و چهره های پرطرفدار ســاخته و اکران 
شــده اند که در هفته های ابتدایی اکران خیلی زود فروش فیلم با افت شدید روبرو شده چرا که فیلم 
محتوا و قصه جذابی نداشته است.مصباح افزود: زمانی سینمای ما کارگردان محور بود و می دیدیم که 
مخاطبان فیلم ها را بر اساس نام کارگردان ها انتخاب می کردند اما در سال های اخیر چهره  محور شده 
است و ما برای رسیدن به شرایطی ایده آل بهتر است به سمت فیلم های قصه  محور و داستانگو برویم 

و اگر این رویه را پیش بگیریم قطعاً بازیگر محور بودن در سینمای ایران از بین می رود.

یادداشت

خبر

سبک و روش استفاده 

از این پلتفرم اینگونه است که 

افراد متقاضی با روش های 

جدید، احراز هویت می شوند. 

سپس تست های متفاوت از 

آن ها گرفته می شود و با نظارت 

اساتید روانشناسی از جمله 

دکتر گلزاری، نسبت به یکدیگر 

آگاهی لازم را کسب می کنند

توسعه گردشگری در گرو پرچمداری و میان داری بخش خصوصی

با دستور رئیس بنیاد مستضعفان؛

عمارت دایره اسقفی در اصفهان موزه می شود

آیت احمدی، کارشناس ارشد مدیریت جهانگردی
توسعه صنعت گردشگری راهی جز پرچمداری و میان داری 
فعــالان و متخصصان این صنعت نــدارد و دولت درجایگاه 
حاکمیتی بایــد وظایف نظارتی را انجــام دهد؛این رویکرد 
بخش خصوصی ســرمایه گذار و مجری این حوزه را مجبور 
می کنــد برای بقا در بازار و حفظ ارزش ســرمایه خود، بهره 

وری سرمایه گذاری را به خوبی عملیاتی کند.
صنعت گردشــگری با همه رقابت هــای پیچیده که میان 
صاحبان صنایع بزرگ و بازیگــران عرصه اقتصادی جهان 
وجود دارد، با همه موج هایی که جهانی شدن در حوزه های 
اقتصادی، سیاسی و فرهنگی ایجاد کرده، با همه پشت پرده 
های اقتصاد سیاســی جهان در لابی کارتل های بزرگ در 
بازارهای تو در تو ، از صنایع بالادستی، از نفت و پترشیمی تا 
خودرو و ارتباطات، اکنون در جایگاه سومین صنعت درآمدزا 

و ثروت ساز جهان ایستاده است.
همین جایگاه و رتبه اســت که صنعت گردشــگری را برای 
برنامه ریزان اقتصادی و توســعه، حتــی اگر ظرفیت های 
جذب گردشگر و ســرمایه را هم نداشته باشند جذاب کرده 
و  تــاش می کنند اولا، جاذبــه مصنوعی برای جلب توجه 
عاقه مندان به ســفر و جهانگردی کشورشان بسازند، ثانیا، 
در تمام برنامه های توســعه و عمرانی اولویت دار، توجه به 
تجهیز و توسعه زیرساخت و زیربناهای مورد نیاز گردشگری 
را دست کم تا دو دهه آینده در نظر بگیرند و ثالثا، مولفه های 
امنیت و  رفاه عمومی را در کنار شاخصه هایی مانند کاهش 
ریســک و افزایش تسهیات برای جذب ســرمایه گذاری 
فراهم کنند.این شــاخص ها و مولفه ها در هر کشــوری با 
هر درجه و جایگاه جذابیت گردشــگری، اگر مورد توجه قرار 
گیرد دســتاوردهای چشــم گیری به صورت مستقیم و غیر 
مستقیم در مولفه های اقتصادی مانند اشتغال، توسعه تجارت 
و گسترش بازار، درآمد ناخالص ملی کمتر از یک دهه خواهد 
داشت؛ البته این موارد در سایر صنایع هم امکان پذیر است، 
اما هم به ســرمایه بیشــتر و  هم به صبر و زمان بیشتر نیاز 
دارد، که به همین دلیل مدیــران راهبردی تاش می کنند 
گردشــگری را در اولویت های نخست در سبد برنامه ریزی 
های کان سیاســتگذاران، تصمیم سازان و تصمیم گیران 

کشور خود قرار دهند.

منهای کرونا و با نگاه امیدوارانه به احیای گردشــگری پس 
از واکسیناســیون عمومی در پساکرونا، رونق گردشگری می 
تواند شتاب دهنده جبران رکود و خسارت تحمیلی به اقتصاد 
جهانی شــود، این ذات صنعت گردشــگری است که عاوه 
بر توســعه خود بر سایر صنایع و شــاخص های اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی به صورت مستقیم تاثیر می گذارد؛ این 
خاصیت در کمتر صنعت پول سازی دیده می شود؛ که بتواند 
همزمــان در بخش اقتصاد - چــه کان و چه خرد - و در 
حوزه فرهنگ و حتی سیاســت و دیپلماســی موثر و توسعه 
پایدار را در دســترس قرار دهد.چنانچه معیار ســنجش نرخ 
رشد اقتصادی هم باشد، گردشگری و همه صنایع وابسته به 
آن را اگر تنها راه نگوییم، اما مهمترین و موثرترین رهیافت 
برای عبور از رکود بازارهای متصل جهانی از آغاز همه گیری 
کووید1۹ تا آینده پســاکرونایی می توان برشمرد؛ ایران نیز 
به دلیل ظرفیت های شــگفت انگیز گردشگری در همه توع 

آن و جایگاه شــناخته شــده که در این حــوزه دارد، از این 
قاعده مستثنا نیســت به شرط آنکه الزامات و ضرورت های 
برنامه جامع توســعه گردشگری را با رویکرد عبور از بحران 
- که عمدتا کرونا و تحریم اقتصادی اســت- برنامه ریزی و 
عملیاتی کند.این برنامه عاوه بر همه مقتضیات برنامه های 
بالادســتی در بخش های اقتصــادی، فرهنگی و اجتماعی، 
جنبه های اصولی راهبردی و استراتژیک و هماهنکی های 
میان بخشی و فرا بخشــی را هم نیاز دارد و مبنای آن باید 
بهره مندی از تجارب گذشته، آزمون ها و خطاها و با نگاهی 
علمی، حرفه ایی و تخصصی به صنعت گردشــگری باشد؛ و 
دولت برای چابک ســازی ساختارهای عملیاتی برنامه آینده 
، بایــد میزان تصدی گری در صنعت گردشــگری را تا حد 
صفر کاهش داده  و از دخالت و الغای اندیشه های مدیریتی 
محدودگرای سیاست زده و صرفا اقتصادگرا ، جلوگیری کند.
توســعه گردشــگری راهی جز این را نشــان نمی دهد که 

بخش خصوصــی پرچمدار و میان دار صنعت گردشــگری 
باشــد و دولت در جایگاه حاکمیتی خود فقط وظایف نظارتی 
خود را انجــام دهد؛ این رویکرد بخش خصوصی ســرمایه 
گــذار و مجری صنعت گردشــگری را مجبور می کند برای 
حفظ ارزش ســرمایه خود، بهره وری سرمایه گذاری را که 
مهمترین عنصر کارآمدی برنامه های توسعه است، به خوبی 
عملیانی کند؛ این شیوه و نگرش عاوه بر آن که هزینه های 
سرمایه گذاری را کاهش و کیفیت سودآوری سرمایه گذاری 
را افزایش می دهد، هزینه سفر را برای گردشگرانی که از زیر 
آوار زیان کرونا خارج می شوند مقرون به سفر می کند، این 

آغاز امید برای رونق گردشگری در جهان پسا کرونا است.
البته جذب ســرمایه گــذاری خارجی در اقتصــاد ایران به 
طور کلی و در صنعت گردشــگری به طور موردی، با موانع 
زیرســاختی ویژه اکوسیســتم اقتصادی خاص ایران مواجه 
اســت؛ اگر این موانع و خوان ها حذف شــود، می توان به 
توســعه صنعت گردشــگری نه در درازمدت، بلکه در میان 
مدت هم امیدوار بود و ارتقای جایگاه برندهای گردشــگری 
ایــران را در بازارهــای جهانی تضمین کرد، امــا نباید از به 
کارگیری مدیــران متخصص و حرفه ایی گردشــگری که 
مدیریت سرمایه و منابع می دانند و گردشگری را بلدهستند 
و با فعالیت در اتمســفر اقتصادی ایران با همه فرصت ها و 
چالش های آشنا هســتند، غافل بود.باید توجه داشت که در 
میان بازار رقابتی گردشگری مهمترین رکن راهبرد تبلیغات 
و بازاریابی هدفمند است؛ اســتفاده از شبکه های اجتماعی 
و ابزارهای مدرن و نون ارتباطی برای توســعه گردشــگری 
هوشــمند، دیپلماســی عمومی و فرهنگی، برخــورداری از 
اســتراتژی های ســهم گیری در بازارهای جدید و  معرفی 
ظرفیــت ها و جاذبه های کمتر دیده شــده ایران در همین 
چارچوب است، و باید مقاصد جدید طبیعت بکر و روستاهای 
شــگفت انگیز را به گردشــگران معرفی کرد، باید تقاضای 
گردشگری را به ســمت بازار گردشگری ایران هدایت کرد، 
این هدایتگــری و افزایش تقاضا خود مهمترین عامل رونق 
و توسعه گردشگری اســت، البته همه این موارد مشروط بر 
این است که صنعت گردشگری و رونق آن به عنوان یکی از 
اولویت های و سیاستهای اقتصادی و فرهنگی هر کشوری 

در سطح کان قرار گیرد.

عمــارت تاریخی »دایره اســقفی« اصفهان به 
عنــوان میراثی باقیمانــده از اواخر دوره قاجار، 
که به همت بنیاد مستضعفان با۴ میلیارد تومان 
بازسازی شده، با دستور رئیس بنیاد مستضعفان 
تبدیل به موزه می شــود.مهر نوشت: به دنبال 
ســفر ســید پرویز فتاح به اســتان اصفهان و 

بازدید از این عمارت تاریخی که در اختیار بنیاد 
مســتضعفان است، مقرر شــد عمارت تاریخی 
»دایره اســقفی« در منطقه عباس آباد اصفهان، 
تبدیل به موزه ای برای اســتفاده عموم مردم و 
دوســتداران فرهنگ و تاریخ و هنر کشور شود.
رئیس بنیاد مستضعفان در بازدید از این عمارت 

که به همت ســازمان اموال و امــاک بنیاد، 
مرمت و بازسازی شــده، با توجه به جنبه های 
فرهنگــی و تاریخی این عمارت، دســتور داد 
تا این عمــارت میراثی، با همکاری مؤسســه 
موزه های بنیاد مســتضعفان بــه موزه ای برای 
استفاده عموم تبدیل شود.بر اساس این گزارش 

عمارت دایره اســقفی اصفهان که جز و میراث 
تاریخی این شهر محسوب می شود در مساحتی 
به وســعت بیش از 2800 متر بنا شده و دارای 
زیربنایــی معادل 102۴ متر اســت و با همت 
بنیاد مستضعفان این بنای در معرض تخریب، 
با هزینه ای بالغ بــر ۴ میلیارد تومان، مرمت و 

احیا شده اســت.هم اکنون این عمارت تاریخی 
در اختیار اداره اموال و اماک اســتان اصفهان 
قرار دارد و حــالا با تکمیل عملیات مرمت این 
عمارت، مقرر شــده اســت با تغییر کاربری آن 
به موزه، دایره اســقفی به محلی فرهنگی برای 

نمایش آثار تاریخی کشور تبدیل شود.

رونمایی از اپلیکیشن »همسریابی همدم«؛

همسریابی این بار به صورت آنلاین!
پلتفــرم همســریابی »همدم« قرار اســت 
پاســخگوی نیاز جوانان و خانواده ها در امر 
ازدواج باشــد و در راستای تحکیم ازدواج و 

خانواده به عنوان دستیار عمل کند.
همزمان با روز ازدواج، از اپلکیشن »همدم« 
به عنــوان اولین نرم افزار رســمی و دارای 
مجوز در امر همســریابی و مشاوره ازدواج 
در مؤسسه فرهنگی رسانه ای تبیان رونمایی 

شد.
پلتفرم »همدم« سامانه  نوشــت:  تســنیم 
»تبیان«  مجموعه  همســان گزینی  فراگیر 
اســت که با اســتفاده از شــیوه های نو در 
بســتر تلفن همراه طراحی شده است. این 
پلتفرم قرار اســت پاسخگوی نیاز جوانان و 
خانواده ها در امر ازدواج باشــد و در راستای 
تحکیم ازدواج و خانواده به عنوان دســتیار 

عمل کند.
همزمان با اول ذی الحجه و سالروز مبارک 
ازدواج حضرت علــی )ع( و حضرت فاطمه 
)س( کــه به نــام »روز ازدواج« نامگذاری 

شده اســت، از اپلکیشن »همدم« به عنوان 
اولین نرم افزار رسمی و دارای مجوز در امر 
همســریابی و مشــاوره ازدواج در موسسه 

فرهنگی رسانه ای تبیان رونمایی شد.
کمیل خجسته، مدیرعامل مؤسسه رسانه ای 
تبیان، هــدف از طراحی پلتفــرم همدم را 
انتخاب آگاهانــه و ازدواج پایدار دانســت 
و گفــت: هرچقدر ســبک زندگــی مدرن 
و صنعتی قــدرت پیدا می کنــد، اتصالات 
مبتنی بر خانواده نیز دســتخوش تغییراتی 
می شود. مهاجرت، زندگی های دانشجویی و 
خوابگاهی، شغل ها و تغییر زیست گاه بومی 
در روابط افــراد تأثیر می گذارد بنابراین این 
تغییرات سبب شده تا ارتباطات جدیدی در 
جامعه و به ویژه در میــان جوانان به وجود 

آید.
خجسته با اشاره به ویژگی های این پلتفرم 
تشریح کرد: همدم تاش می کند با رویکرد 
مبتنی بــر خانواده، فضای جدیدی در حوزه 
ازدواج پایدار با اســتفاده از ابزار های نوین 

ایجــاد کنــد و تلفیقی از اصالت و ســبک 
صنعتی رقم بزند.

وی ادامــه داد: 13 میلیون مجرد در ســن 
ازدواج، رشــد زیاد طاق و کاهش ازدواج و 
افزایش تجرد قطعی که از جمله مشکات 
کشــور است، این اهتمام را به وجود آورد تا 
در این حوزه ورود کنیم و در مســیر جامعه 

مطلوب گام برداریم.
مدیرعامــل مؤسســه تبیان درباره شــیوه 
اســتفاده از این پلتفرم نیز گفت: ســبک و 
روش اســتفاده از این پلتفرم اینگونه است 
که افراد متقاضی با روش های جدید، احراز 
هویت می شــوند. سپس تست های متفاوت 
از آن ها گرفته می شــود و با نظارت اساتید 
روانشناسی از جمله دکتر گلزاری، نسبت به 

یکدیگر آگاهی لازم را کسب می کنند.
وی ادامــه داد: پــس از گذرانــدن مراحل 
مقدماتی، خانواده ها توسط افراد آموزش دیده 
و متخصــص در جریان قرار می گیرند و در 
نهایــت با اتمــام ایــن کار، به نوعی مثلث 
آگاهی، شــور و تعهــد که محــور اصلی 
راه اندازی این پلتفرم است، تشکیل می شود. 

همه فعالیت ها در این سامانه تحت نظارت 
خانواده ها صورت می گیرد.

مراسم رونمایی از اپلیکیشن »همدم« صبح 
امروز در مؤسســه فرهنگی و اطاع رسانی 
»تبیان« با حضور محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اســامی و حجت الاسام 
قمــی رئیس ســازمان تبلیغاتی اســامی 

رونمایی شد.
همدم با ۴ ســرویس مهــم »همدم یاب« 
برای مجردها، خدمات مشاوره ای به شکل 
تلفنی و حضوری، آزمون های روانشناســی، 
خودآگاهی و ســازگاری و مجلــه آناین 
و محتوا هــای آموزشــی در قالــب، فیلم، 
پادکســت، اینفوگرافیک و مقالات مختلف 
در دســترس جوانان و خانواده ها خواهد بود 
و جوانان مجرد متقاضی ازدواج را از ابتدای 
تصمیم گیری برای ازدواج تا ۴ سال پس از 
آن همراهی خواهد کرد. اپلکیشن »همدم« 
هم اکنــون در بازار هــا و مارکت های تلفن 

همراه قابل دسترسی است.
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محور چهارخطه بجنورد- جنگل گلستان در 
دست انداز کمبود اعتبار 

طرح چهارخطه محور بجنورد- جنگل 
گلســتان ) موســوم به جاده مرگ ( به 
عنوان تنها محور ارتباطی اصلی خراسان 
شمالی با اســتان های شمالی کشور با 
گذشت 13 ســال به دلیل کمبود اعتبار 

همچنان ناتمام مانده است. 
به گــزارش خبرنــگار ایرنــا ، محور 
چهار خطه بجنورد - جنگل گلســتان 
حــدود 1۶3 کیلومتر مســافت دارد که 
1۴0 کیلومتــر از این محــور در حوزه  

اســتحفاظی راه و شهرسازی استان خراسان شمالی قرار دارد که تاکنون )با احتساب کنارگذر 
بجنورد( حدود 8۷ درصد از این محور چهار خطه یعنی حدود 101 کیلومتر زیر بار ترافیک قرار 
گرفت که نیمی از این محور نیز با وجود تنگناهای مالی اقتصادی ناشی از تحریم و همه گیری 

ویروس کرونا در دولت یازدهم و دوازدهم به بهره برداری رسید. 
اعتبار قطره چکانی 

در حالی این طرح چهار خطه به عنوان تنها محور ارتباطی ورودی و خروجی خراسان شمالی 
به اســتان های شمالی کشور و پایتخت پس از 13 ســال همچنان نیمه کاره ماند که طبق 
وعده مسوولان وزارت راه و شهرسازی و مدیرکل وقت راه و شهرسازی استان قرار بود تا ۴0 
کیلومتر باقی مانده از این طرح چهارخطه حداکثر تا تیرماه سال جاری به بهره برداری برسد و 
سوت پایان این طرح در آخرین ماه عمر هشت ساله دولت یازدهم و دوازدهم نواخته شود که 
بی پولی باعث شــد تا این میراثی که از دولت نهم و دهم به دولت فعلی رسیده بود به دولت 

سیزدهم سپرده شود، تا شاید این گره کور در دولت آینده باز شود.
اگرچــه طبق برنامه ریزی حدود 10 کیلومتر از این محــور در روزهای آینده و پایانی دولت 
دوازدهــم زیر بار ترافیک قرار می گیرد، اما برای تکمیل 30 کیلومتر باقی مانده از این پروژه 
راهسازی سه هزار تا چهار هزار میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد  که در سال جاری مجلس شورای 
اسامی در قانون بودجه 1۴00 صرفا برای این پروژه یکهزار میلیارد ریال اعتبار اختصاص داده 

که با این روند برای تکمیل این پروژه حداقل سه سال با هزینه سال جاری زمان نیاز است.
در حالی مردم این اســتان باید به دلیل ناکافی بــودن اعتبار مصوب برای تکمیل این محور 
حداقل چهار ســال دیگر باید در انتظار تکمیل این محور شــریانی باشــند که طبق بررسی 
کارشناسان اقتصادی و مسوولان سیاسی استانی بخش زیادی از عدم به بار نشستن سرمایه 
گذاری های صنعتی و قرارگیری این استان در رتبه دوم استان های گران کشور با چهار درصد 

تورم بالاتر از میانگین کشوری ناشی از ضعف زیرساخت حمل و نقلی در این استان است.
استان خراسان شمالی یکی از پنج استان کشور محسوب می شود که به دلیل نداشتن شبکه 
ریلی  و ضعف زیرساخت فرودگاهی که حدود ۹۹ درصد از حمل و نقل بار و مسافر آن وابسته 
به تردد زمینی اســت و بخشی زیادی از افزایش سرسام آور قیمت ها و قرارگیری این استان 
در بین سه استان با تورم بالا در بین 31 استان کشور نیز شاهد عینی این مشکل دو دهه ای 

خراسان شمالی است.
مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی که حدود 2 ماه به این سمت در استان منصوب شده، 
اختصاص اعتبار قطره چکانی را مشکل اصلی در نیمه کاره ماندن چندین و چند ساله این پروژه 
مهم حوزه راهسازی استان بیان کرد و گفت: در سال جاری مجلس شورای اسامی در قانون 
بودجه یکهزار میلیارد ریال برای این محور مصوب کرد که ۶00 میلیارد ریال برای این استان 

و ۴00 میلیارد ریال نیز به استان گلستان تخصیص داده می شود.
قاسم قاسمی افزود : اعتبار حدود ۶00 میلیارد ریالی برای تکمیل حدود ۴0 کیلومتر از محور 
بجنورد- جنگل گلســتان کافی نیســت و نیاز به چندین برابر این اعتبار است که با توجه به 
قرارگیری پروژه در زمره مصوبات سفر هیات دولت به نظر می رسد که باید اعتبار آن نیز هر 

چه سریعتر تامین شود.
وی تنگنای مالی دولت ناشــی از تحریم را در طولانی شدن این پروژه به خصوص به تاخیر 
افتادن وعده تکمیل آن تا تیرماه سال جاری بی تاثیر ندانست و اظهارداشت : قطعا اگر دولت در 

تنگنای مالی قرار نداشت، شاید این پروژه زودتر از موعد مقرر نیز به پایان می رسید.
مدیرکل راه و شهرســازی خراسان شمالی تملک اراضی حاشــیه طرح را مشکل به مراتب 
دشوارتر از تامین اعتبار اعام کرد و اظهار داشت : بخش زیادی از اعتبار این پروژه باید صرف 
تملک اراضی محل طرح شــود و گاها نیز برخــی از صاحبان این اراضی همکاری لازم را با 
وزارت راه و شهرسازی و در مجموع دولت ندارند و این عدم همکاری نیز پروژه را تحت تاثیر 

قرار می دهد.
قاســمی افزود : بنای دولت در اجرای پروژه های عمرانی به خصوص راهسازی در زمانی که 
طرح به اماک و اراضی مردم برخورد می کند، رسیدن به یک توافق همراه با تعامل با مردم 
است و امید می رود مالکان نیز همراهی با دولت داشته باشند تا این پروژه ها زودتر به پایان 

برسد.
پیشرفت فیزیکی 8۷ درصدی پروژه

مدیرکل ســاخت و توسعه راه های منطقه شــمال شرق کشور گفت: تاکنون برای کل طرح 
احداث باند دوم بزرگراه بهشهر – گرگان – آزادشهر – بجنورد – قوچان حدود 10 هزار و ۷00 
میلیارد ریال هزینه شده است و برای اتمام بخش های باقیمانده طرح در استان های خراسان 
شمالی و گلستان ) با احتساب کنار گذر گرگان ( به قیمت های امروز بیش از 1۴ هزار و 3۴0 

میلیارد ریال اعتبار مورد نیاز است.
مهدی نظریان اظهار داشــت: در حال حاضر تبادل غربی کنارگذر بجنورد که مشتمل بر دو 
دستگاه پل های بزرگ و حدود 2 کیلومتر شیب راهه با خاکریز بلند در ورودی غربی این شهر 
و ۶ کیلومتر باند دوم محور در محدوده روستای بدرانلو که مشتمل بر پل بزرگ ۴2 متری بر 
رودخانه بدرانلو با عرشه فلزی، در حال اجرای عملیات آسفالت و ایمن سازی است که بزودی 

افتتاح می شود.
نماینده تام الاختیار شرکت مادر تخصصی ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل در استان 
های شرقی کشور افزود: چنانچه اعتبار مورد نیاز که حدود چهار هزار میلیارد ریال برآورد شد 
تخصیص می یافت کل 3۶ کیلومتر باقیمانده محور در خراسان شمالی  تا پایان سال جاری 

قابل تکمیل و به بهره برداری می رسید که این مطالبات مردم محقق نشد.
نظریان اظهار داشــت: طبق مصوبه مجلس شورای اسامی، کل طرح بزرگراه بهشهر – 
گرگان – آزاد شــهر – بجنورد – قوچان در ســال 1۴00 بابت هزینه کرد در بخش های 
باقیمانده پروژه در اســتان های گلستان و خراسان شمالی تنها یکهزار میلیارد ریال اعتبار 

دارد و با این روند بودجه دهی مابقی پروژه حداقل 2تا سه سال آینده زمان می برسد.
وی درباره تاثیر این بزرگراه در ســفر ایمن و همچنین ایمن ســازی برای تردد مسافران 
گفت: محور سراسری بهشــهر – گرگان– مشهد یکی از پرتردد ترین محور های اصلی 
کشور اســت که هم از نظر ترانزیت بار به شمال شرق کشور و کشورهای آسیای میانه و 
هم به جهت تردد زوار بارگاه ملکوتی امام رضا)ع( از اهمیت زیادی برای سامت رانندگان 

و مسافر برخوردار است.
این کارشناس وزارت راه و شهرسازی می گوید : عاوه بر آن جاذبه های توریستی شمال 
کشور و وجود شــهر های متعدد در مسیر موجب شرایط خاص ترافیکی این کریدور مهم 
شد به طوری که با تکمیل پروژه های باند دوم از  تصادفات رخ به رخ خودروها جلوگیری 

می شد.
وی با اشــاره به وعده های ســرخرمن مســوولان برای خاتمه این پروژه تا پایان دولت 
دوازدهم تنگنای مالی دولت از یک ســو و  گرانی مصالــح مورد نیاز از جمله قیر را دلیل 

اصلی در ناتمام ماندن این پروژه اعام کرد.
نظریان گفت: ســال گذشــته بهای قیر از حدود 1۷ میلیون ریال در هر تن به حدود 80 
میلیون ریال افزایش یافت و این رشــد قیمت چهار برابری هزینه راهســازی باعث شد تا 
بسیاری از پروژه های ما سر موعد به دلیل مشکل مالی به سرانجام نرسد و تکمیل و تامین 

اعتبار آن به سال های آینده موکول شود.
وی  از دیگر دلایل طولانی شــدن این پروژه را پرداخت اعتبار به صورت اسناد خزانه سه 
ساله دانست و گفت : با توجه به روند گرانی مصالح مورد نیاز برای راهسازی ارزش اسمی 
اســناد خزانه به شــدت کاهش می یابد و اکثر پروژه ها با این شرایط برای تامین مصالح 
و حتی دســتمزد کارگران با مشکل مواجه می شوند و در واقع این فرایند اسناد خزانه کار 

اجرای پروژه ها را طولانی تر می کند.
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معاون عمرانی استاندار خراسان شمالی با اشاره به افزایش میزان تصادفات در سه ماهه نخست 
ســال جاری نسبت به مدت زمان مشابه در سال گذشته، گفت: باید با تحلیل درست این آمار 
نقاط ضعف و دلایل افزایش تصادفات شناسایی و با برنامه ریزی در مدت زمان معین برطرف 
شــود. به گزارش ایســنا، غامرضا هوایی در جلسه شــورای ترافیک که 21 تیرماه در محل 
اســتانداری برگزار شد، با بیان اینکه بیشتر تصادفات در محدوده بدرانلو، رباط قره بیل و چمن 
بید است، افزود: جاده ها باید به درستی مهندسی شود تا با تجهیز محورها به گاردریل و دیگر 
تجهیزات ایمنی تمامی موارد خواب آلودگی رانندگان منجر به فوت افراد نشود. هوائی گفت: باید 
با آموزش های لازم فرهنگ رانندگی در جامعه تقویت شود و این آموزش ها تنها نصب تابلو و 
بنر نباشد بلکه همراه با ایجاد انگیزه در افراد برای رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی باشد.وی 

با اشاره به وجود دست اندازهای بیشمار غیر فنی و غیر کارشناسی در سطح شهرها، افزود: شهرداری که این مشکات را می داند اما اقدامی 
برای برطرف کردن آن نمی کند ناتوان و بی مسئولیت است و متاسفانه تعداد زیادی از شهرداری های استان نسبت به مهندسی ترافیک درون 
شــهری ضعیف عمل کرده اند.معاون عمرانی اســتاندار خراسان شمالی با بیان اینکه افراد زیادی در حاشیه جاده ها برای فروش محصولات 

خود مستقر هستند، تصریح کرد: این عمل به لحاظ ترافیکی ایمن نیست و متولیان امر برای حل این مشکل باید ورود جدی داشته باشند.

از 10 پروژه مسکونی در شهر گلبهار با حضور ویدئو کنفرانسی رئیس جمهور بهره برداری 
شــد. همزمان با هشتادمین برنامه طرح های کان ملی که با حضور ویدئو کنفرانسی 
رئیس جمهور و وزیر راه و شهرسازی در بهره برداری از طرح های این وزارتخانه همراه 
شد، 10 پروژه مســکونی و زیربنایی در خراسان رضوی ظهر امروز در شهر گلبهار به 
بهره برداری رســید.در این برنامه 10 پروژه مسکونی شامل بهره برداری از یک هزار و 
52 واحد مسکونی، پارک موضوعی انرژی، دبستان 10 کاسه، یک مجتمع فرهنگی و 
مذهبی، ساخت خیابان و پیاده رو، مسیر دوچرخه سواری و بازسازی کانال به بهره برداری 
رسید که در مجموع برای تکمیل و بهره برداری از این پروژه ها 1۴3 میلیارد تومان اعتبار 
هزینه شــده است.هومن گریوانی مدیر عامل شرکت عمران شهر جدید گلبهار در این 

مراسم بیان کرد: همزمان با افتتاح این طرح ها، عملیات اجرایی 2 طرح دیگر شامل ساخت یک هزار و ۴15 واحد مسکن طرح اقدام 
ملی مسکن و پارک محله گلشهر به مساحت 2 هکتار در مجموع با اعتبار 18۶ میلیارد تومان در شهر جدید گلبهار خراسان رضوی 
آغاز شد.به گزارش روابط عمومی استانداری خراسان رضوی در این مراسم همزمان با خراسان رضوی، عملیات اجرایی ۶2 طرح 
روبنایی و زیربنایی و مسکونی در کشور و 28 هزار و 500 واحد مسکن مهر و مسکن اقدام ملی در کشور به بهره برداری رسید که 

اعتبار هزینه شده و یا اختصاص یافته برای مجموع آن ها 2۴ هزار و 11۹ میلیارد تومان بود.

عملکرد ضعیف شهرداری های خراسان شمالی نسبت به مهندسی ترافیک درون شهری بهره برداری از ۱۰ پروژه مسکونی در شهر گلبهار

در شورای شهر تصویب شد:

الحاق روستای دهرود به مشهد 
به  روستای »دهرود«  الحاق  لایحه 
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محدوده خدماتی شهر مشهد نیز 
در جلســه علنــی روز گذشــته 
شــورای شهر  بررسی و تصویب 

شد.
به گــزارش صبــح امــروز رییس 
کمیسیون ویژه توســعه و بهسازی 
در  مشــهد  شــهر  شــورای  توس 
علنی  جلسه  یکصدوســی وهفتمین 
پنجمین دوره شورای اسامی شهر 
مشــهد در تالار شهر برگزار شد، در 
خصوص این مصوبه اظهار کرد: روستای دهرود در لبه 
محدوده خدماتی قــرار دارد و بحث هایی برای الحاق 

این روستا به محدوده خدماتی شهر مطرح شد.
سیدمســعود ریاضی افزود: از این رو و با توجه به رشد 
بی رویه مراکز جمعیتی حاشیه شهر مشهد، به خصوص 
در مسیر دسترسی محدوده منفصل قرقی و مهرگان در 
جاده سیمان، و به منظور پرهیز از نگاه تبعیض آمیز در 
تعیین تکلیف و ارائه خدمات به ساکنان مستقر در این 
محدوده، شهرداری مشهد مکلف شد ظرف مدت یک 
ماه با اســتفاده از نتایج مرحله ای مطالعات طرح پهنه 
بندی حریم شهر و همچنین دریافت نظرات مشاوران 

طرح جامع و تفصیلی حوزه های شــمال شرق و قرقی 
مهرگان، نســبت به ارسال برنامه ساماندهی این مراکز 

جمعیتی به شورای اسامی شهر اقدام کند.
تعیین تکلیف اراضی محدوده بلوار شهید 

طرح چی، روستاهای خین عرب، اسماعیل آباد و... 
همچنین لایحــه تعیین تکلیف اراضــی محدوده بلوار 
شــهید طرح چی، روستای خین عرب، اســماعیل آباد و... 
نیز به تصویب شــورای اسامی شــهر مشهد رسید که 
براساس این لایحه به شهرداری مشهد اجازه داده شد در 
خصوص اقدامات انجام شده فاقد قرارداد توسط شرکت 
سرمایه گذاری ساختمانی و توسعه نوید خراسان در احداث 
معابر بالای 20 متر اراضی ۴۴ هکتاری نوید، نســبت به 
پرداخت هزینه های منــدرج در صورت وضعیت هایی که 
در همان زمان از ســوی شــرکت یاد شده ارائه گردیده 
و توســط منطقه 2 شهرداری ثبت و تایید شده است، تا 
ســقف مبلغ ۴0 میلیارد ریــال، از طریق پرداخت نقد یا 
تهاتر غیرنقد)پروانه یا ملک با اعمال ضریب 1.20 بابت 
غیرنقد( و مشروط به تنظیم و امضاء مصالحه نامه طرفین 
مبنی بر اسقاط حق طرح هرگونه ادعای قبلی یا بعدی، 
اقدام کند. همچنین شــهرداری مشهد مکلف است، آثار 
مالی ناشــی از اجرای این مصوبــه را در لایحه اصاح 

بودجه سال 1۴00 لحاظ کند. 

راه اندازی اتوبوس های گردشگری و مشهدگردی
لایحه تامین دو دســتگاه اتوبوس مناسب ســازی شده 
برای مشــهدگردی نیز به تصویب شورای شهر مشهد 
رسید. براســاس این لایحه شــهرداری مشهد مکلف 
اســت نسبت به تجهیز و مناسب ســازی دو دستگاه از 
اتوبوس های خریداری شده جهت مشهد گردی، ظرف 
مدت دو ماه اقدام و اثرات مالی آن را در اصاح بودجه 
1۴00 لحاظ کند. براســاس این لایحه، تعیین نحوه و 
واحد بهره بردار و بهای خدمات دریافتی از مســافران و 
برنامه توســعه آتی مسیرهای گردشگری و گزارش آن 
ظرف مدت یک ماه جهت تصویب به شورای اسامی 
شــهر باید ارائه شود. همچنین شــهرداری مشهد باید 
نسبت به پیش بینی دو مسیر اتوبوس مشهدگردی برای 
ســرویس دهی از حرم مطهر بــه منطقه تاریخی توس 
و برای ســرویس دهی جهت بازدید از اماکن فرهنگی، 
تاریخی و تجاری در ســطح شهر مشــهد اقدام کند.  
همچنین شهرداری مشــهد مکلف است که نسبت به 
استفاده از ظرفیت خدمات شرکت های بخش خصوصی 
برای توسعه خدمات گردشگری پس از یک دوره زمانی 

یک ساله اقدام کند.
نام گذاری برخی معابر 

لایحه تثبیت یــا تغییر نام های تکــراری برخی معابر 

سطح شهر در شورای شهر مشهد به تصویب رسید که 
براســاس آن نام بلوار وحدت در منطقه پنج، نام خیابان 
ولی عصر )عج( واقــع در بلوار توس در منطقه دو و نام 
خیابان ولی عصر)عج( در شهرک طرق در منطقه هفت 
تثبیت شد. نام معبر فرعی وحدت واقع در بلوار ارشاد به 

نام گوهرشاد در منطقه یک تغییر نام یافت.
همچنین براســاس تصویب شــورای اســامی شهر 
 مشــهد، برخی معابر فرعــی به نام شــهدا نام گذاری

 شد.
دیگر مصوبات

تصویب لایحه نظام نامه یکپارچه مطالعات و پژوهش 
شهرداری مشــهد، تصویب الحاق 5 تبصره به لایحه 
بســته تشــویقی بازآفرینی محات هــدف بافت های 
فرســوده و ناکارآمد شهری، تصویب لایحه بهره مندی 
کارکنــان حجمی و افراد تحــت تکفل آنان از خدمات 
تکمیل درمان شــهرداری با قید دو فوریت و تصویب 
لایحه افزایش ســقف تعــداد پاکهای درخواســتی 
پیمانکاران در پروژه های عمرانی و زیرساختی، تشکیل 
دبیرخانه جاده ابریشــم  و برگزاری جشــنواره ملی و 
بین المللی شــاهنامه خوانی کودک و نوجوان در مشهد 
از دیگر مصوبات جلســه علنی امروز شــورای اسامی 

شهر مشهد بود.

معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی خراسان رضوی 
گفــت: اخطارهای مکــرر و تهدید به تعطیلی 
واحدهای اقامتی به دلیل مصرف برق، پس از 
گذشت یک سال و نیم درگیری و نابسامانی به 
خاطر کرونا صنعت گردشگری را مجددا تحت 
تاثیر قرار داده و نگرانی جدیدی برای تاسیسات 

گردشگری ایجاد کرده است. 
یوســف بیدخــوری در گفت وگو با ایســنا در 
خصوص مشکات هتل ها و واحدهای اقامتی 

بابت خاموشــی های اخیر، اظهار کرد: ۴0 درصد تاسیسات گردشگری خراسان رضوی هنوز بازگشایی نشده اند. 
همچنین تاکید داشته اند که واحدهای اقامتی به اندازه 50 درصد سال گذشته خود مصرف برق داشته باشند.

وی افزود: در ســال گذشته درصد اشــغال واحدهای اقامتی 15 درصد بوده و بسیاری از واحدها فعال نبوده اند 
که حالا پس از بازگشایی و افزایش نسبی درصد اشغال واحدهای اقامتی، از آنان می خواهند نصف میزان سال 
گذشــته خود مصرف برق داشته باشند.معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراســان رضوی ادامه داد: خانه های شــخصی و کارخانجات مالک می توانند مصرف خود را کاهش دهند و 
مدیریت مصرف به عهده خود آن ها اســت اما این موضوع در زمینه تاسیسات گردشگری از دست مالک خارج 
است. مدیریت مصرف از عهده هتل دار خارج است و مهمانی که در هتل مستقر است از یک سیستم سرمایشی 
اســتفاده می کند که نمی تواند میزان مصرف آن را کاهش داد.بیدخوری خاطرنشــان کرد: واحدهایی که دیزل 
داشته اند آن را وارد چرخه کرده اند. اخطارهای مکرر و تهدید تعطیلی واحدهای اقامتی، پس از گذشت یک سال 
و نیم درگیری و نابســامانی به خاطر کرونا صنعت گردشگری را مجددا تحت تاثیر قرار داده و نگرانی جدیدی 
برای تاسیسات گردشگری ایجاد کرده است. تاسیسات گردشگری مکاتبات متعددی با اداره کل میراث فرهنگی 
خراســان رضوی داشته اند و ما نیز جلساتی با نمایندگان صنعت برق و وزارت نیرو در استانداری برگزار کرده  و 
نگرانی آنان را منتقل کرده ایم.وی گفت: تقاضا داریم مشکات واحدهای اقامتی درک شود. فعالیت واحدهای 
اقامتی متفاوت از کارخانجات اســت. یک کارخانه می تواند ســاعت کار تولید خود را به شب منتقل کند، اما در 
یک واحد اقامتی و در زمان حضور یک مسافر، هتل باید سامانه سرمایشی و یا گرمایشی خود را فعال کرده و 
ممکن است مدیریت مصرف از دستش خارج  شود. هرچند واحدهای اقامتی در فضاهای عمومی مانند راهرو و 
لابی ها مصرف برق خود را کاهش داده اند.معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراســان رضوی عنوان کرد: اخطارهای زیادی بابت قطعی برق واحدهای اقامتی صادر شده است. برنامه های 
خاموشــی نیز مهمانان و گردشگران را شاکی کرده است. در طبقات بالایی هتل ها، آب به وسیله پمپ انتقال 
می یابد و در زمانی که برق قطع می شود، آب آنان نیز قطع می شود. مهمانان و زائران نیز معمولا یک یا دو شب 
در مشهد مستقر هستند و این نارضایتی ها روی زائران و گردشگران تاثیر منفی خواهد گذاشت.بیدخوری با تاکید 
بر اینکه در دوران پسا کرونا به ارائه خدمات تاسیسات گردشگری نیاز داریم و باید از آنان حمایت کنیم، بیان کرد: 
این ها مواردی است که باید در صنعت گردشگری به صورت ویژه دیده شود و اگر بخواهد به دلیل قطعی برقی 
به تاسیسات گردشگری لطمه ای وارد شود، این ضربه کاری خواهد بود که باید مجددا تاسیسات گردشگری را 

حمایت کنیم تا به چرخه بازگردند.

بزرگترین آبشار مصنوعی ایران در دل ارتفاعات جنوبی مشهد افتتاح شد.  به گزارش صبح امروز، پروژه کوهشار 
در حاشیه بولوار نماز و حدفاصل بولوار شهدای ارتش تا بولوار کوشش، در فضایی به مساحت بیش از ۷8 هکتار 

به بهره برداری رسیده است.
این پروژه شامل مسیری برای حرکت و چرخش کامل آب، آبشار خط الراس، آبراهه ای به طول بیش از 250 
متر، استخر اول به مساحت 800 متر مربع که بر روی مخزن ذخیره آب به حجم 3500 متر مکعب و سرپوشیده 
قرار گرفته، رودخانه ای به عرض حدود ۴.5 متر و طول 300 متر که با تراس بندی در طول مســیر با مصالح 
سنگی و منطبق با دره طبیعی موجود ایجاد شده و در نهایت دریاچه اصلی پروژه با مساحت ۴200 متر مربع، که 

به دلیل انطباق با شیب طبیعی زمین در دو سطح با اختاف 2.5متر، طراحی شده، است.
همچنین فضایی به وسعت بیش از 1۴ هکتار به مسیر آب و فضای سبز پیرامونی آن اختصاص پیدا کرده و مابقی 
عرصه نیز به صورت جنگلکاری روی شیب های کمربند سبز جنوبی در طرفین اجرایی شده است و طراحی آن 

به نحوی است که برای عموم مردم قابل استفاده است.
در این پروژه از گونه های بومی و سازگار با اقلیم مشهد استفاده شده و در راستای مدیریت مصرف آب، بخش 
های مختلف به صورت کاما مجزا طراحی و اجرا شده تا در ساعات مختلف، بخش های خاصی از آن بتوانند 
فعال باشند عاوه بر آن مخزن آب محدوده ۷8 هکتاری پیش بینی شده که پس از استفاده از آن برای آبیاری 
فضای سبز، جایگزینی آبّ از طریق شبکه جداسازی آب غیر شرب موجود در عرصه کمربند سبز انجام خواهد 
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اتفاقی که می تواند فصل بعد را به »کابوس« استقلال تبدیل کند

پنجره بسته و خزانه خالی
اگر پنجره های بسته استقال باز نشود و 10 بازیکنی که قراردادشان به اتمام می رسد راضی 
نشــوند و حضورشــان در این تیم را تمدید نکنند، اســتقال فصل بسیار سختی را پیش رو 

خواهد داشت.
به گزارش خبرنگار مهر، در حالی فصل فوتبال ایران 8 مرداد تمام می شود که استقال باید 
در شهریور مقابل الهال در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا به میدان برود. این 

باشگاه همچنان درگیر بحران های خاص خودش است.
تنها 3 هفته از فصل جاری باقی مانده و در شــرایطی کــه در عرف فوتبال باید بازیکنان و 
اعضای کادر فنی تا 80 درصد از مبلغ قراردادشان را دریافت نمایند، رقم دریافتی استقالی ها 
بسیار کمتر است. 10 بازیکن این تیم که عمدتاً هم از بازیکنان تاثیرگذار هستند قراردادشان 
در پایــان فصل به اتمام می رســد و هنوز اقدامی برای مذاکره بــا آنها جهت تمدید صورت 
نگرفته اســت. خزانه باشگاه خالی است و تنش بین مدیریت باشگاه با کادر فنی، بازیکنان و 
پیشکسوتان ادامه دارد، ترکیب هیات مدیره ناقص است و چندین مشکل ریز درشت دیگر.

تمدید با 1۰ بازیکن
نــام این 10 بازیکن بارها اعام شــده و امــروز همه می دانند 3 هفته بعــد بازیکنانی مثل 
ســید حسین حسینی، ارسان مطهری، مسعود ریگی، آرش رضاوند، محمد نادری، سیاوش 
یزدانی، فرشید اســماعیلی، داریوش شجاعیان و شیخ دیاباته قراردادشان به اتمام می رسد و 

میلیچ هم که قباً جدایی اش را از این تیم قطعی کرد.
این بازیکنان رضایتی از شرایط مالی باشگاه نداشته و پیش شرط شان برای مذاکره و تمدید 
قرارداد، تسویه حساب مطالبات گذشته است. پیش شرطی که اجرایی شدن آن برای مدیران 

باشگاه استقال چندان ساده نیست.
به این مشــکات اضافه کنید پنجره های بسته آبی پوشــان را که تا قبل از تسویه حساب 
قادر به جذب بازیکنان جدید هم نیســتند تا این هم باری بر مشکات قبلی مدیران باشگاه 

اضافه کند.

1۵ منهای ۲ بازیکن
در لیســت بازیکنان فصل آینده اســتقال، تنها 15 بازیکن حضور دارند که برای فصل بعد 
قرارداد دارند که 2 نفر از آنها هم در صورت فراهم شدن شرایط، بی تمایل به جدایی نیستند.
مهدی قایدی، محمد حســین مرادمند، عارف غامی، رشــید مظاهری، مهدی مهدی پور، 
محمد دانشگر، سید احمد موسوی، بابک مرادی، سبحان خاقانی، آرمان رمضانی، متین کریم 
زاده، سعید مهری، آرش داجیلری و سینا خادم پور، 15 بازیکنی هستند که برای فصل آینده 
هم با آبی پوشان قرارداد دارند و در بین آنها مهدی قایدی و رشید مظاهری در صورت فراهم 

بودن شرایط، ممکن است جمع آبی پوشان را ترک کنند.
کار سخت برای آماده کردن تیم در لیگ بیست و یکم

این آمار نشــانگر کار دشوار مدیران اســتقال برای آماده کردن تیمی مقتدر در فصل آینده 
است. مدیریت باشگاه استقال اگر نتواند بازیکنانی که قراردادشان به اتمام رسیده را راضی 
و با آنها تمدید کند، پنجره های بســته باشــگاه را باز و نقاط ضعف تیم را با جذب بازیکنان 
جدید ترمیم کند، قطعاً کار بسیار دشواری در لیگ بیست و یکم و دیدار با الهال در مرحله 

یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا خواهد داشت.
نگرانی از تکرار یک اتفاق

اســتقالی ها مثال مار گزیده ای هستند که از ریسمان سیاه و سفید می ترسند. نگرانی عمده 
جمعیت هواداری و پیشکســوتی این باشگاه از تکرار اتفاقاتی است که در سالهای اخیر برای 

این تیم روی داده است.
استقالی ها در ســالهای گذشت هم پدیده از هم پاشیده شدن تیم در نقل و انتقالات پیش 
فصل تجربه کرده اند و طعم از دست دادن چند بازیکن شاخص و کلیدی تیم شان به صورت 
همزمان را چشــیده اند. نگرانی مهم و قابل توجه اســتقالی ها بابــت تکرار این اتفاقات در 

فصل آینده است.

بیرانوند: با توصیه طارمی به بواویشتا رفتم
دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران می گوید با مهدی طارمی 
مهاجم ایرانی تیم فوتبــال پورتو برای امضای قرارداد با 
تیم بواویشــتا مشورت کرده اســت.به گزارش خبرنگار 
مهر، علیرضا بیرانوند دروازه بــان تیم ملی فوتبال ایران 
که امید زیادی برای درخشش در فوتبال اروپا دارد، فصل 
نه چندان خوبی را در آنتورپ بلژیک پشــت سر گذاشت. 
بیرانوند که در اکثر مســابقات آنتورپ نیمکت نشین بود، 
تصمیــم گرفت چالش جدیدی را تجربه کند و با امضای 

قرارداد قرضی و یک ساله، راهی بواویشتا پرتغال شد.
لیگ پرتغال برای بازیکنان ایرانی محل مناســبی برای 

رشد و پیشــرفت و همچنین نشــان دادن توانایی های 
فوتبالی بوده اســت. امیر عابدزاده دروازه بان ایرانی چند 
ســال در تیم ماریتیمو حضور داشــت و در پایان فصل 

گذشته جزو دروازه بان های تاثیرگذار پرتغال معرفی شد.
همچنین مهدی طارمــی مهاجم تیم ملی ایران که یک 
ســال را در تیم ریوآوه توپ زده بود، فصل گذشته به تیم 
بزرگ پورتو رفت و عملکرد بســیار درخشانی از خودش 

بر جای گذاشت.
علیرضــا بیرانونــد هم با در نظر گرفتن مســائلی از این 
دست، کشــور پرتغال را برای ادامه فوتبال خود انتخاب 

کرده و امیدوار اســت در چالش جدیدش موفق باشــد؛ 
بخصــوص اینکه با بازیکنی نظیر طارمی برای حضور در 

پرتغال هم مشورت کرده است.
بیرانونــد در این خصوص به روزنامــه »رکورد« پرتغال 
گفــت: تصمیم گرفتم این چالش جدیــد را بپذیرم تا به 

خودم ثابت کنم که توانایی دارم.
دروازه بــان تیم ملــی ایران که در ایــن تیم و همچنین 
پرســپولیس با طارمی همبازی بوده اســت، اظهار کرد: 
بلــه، من با طارمی صحبت کــردم. او توصیه کرد که با 
باشگاه بواویشتا قرارداد امضا کنم و به پرتغال بیایم چون 

بواویشتا یک تیم قدیمی است و حتی قهرمان شده است.
بیرانوند ادامه داد: بهترین عملکرد خودم را ارائه می دهم 

و امیدوارم هواداران بواویشتا انرژی زیادی به ما بدهند.
روزنامه رکورد همچنین با اشــاره به تاثیر حضور بیرانوند 
بر شبکه های اجتماعی باشــگاه بواویشتا نوشت: »ورود 
بیرانوند به بواویشتا، در شبکه های اجتماعی باشگاه تاثیر 
داشته اســت. فقط در 2۴ ساعت اول، بازیکنان بواویشتا 
شــاهد افزایش 10 هزار دنبال کننــده بوده اند. همچنین 
در تعداد نظرات و پسندیدن مطالب شبکه های اجتماعی، 

رشد 15 درصدی ایجاد شد.«

لکنو حملات قائمی را بی جواب نگذاشت!

پاسخ جنجالی مرد روسی به ستاره والیبال ایران
ولادیمیــر آلکنــو بــرای اولیــن بــار بعــد از ورود 
بــه ایــران یــک مصاحبــه آتشــین انجــام داد و 

بــه فرهــاد قائمــی حملــه کــرد.
بــه گــزارش »ورزش ســه«، هــر دو بــاری 
کــه ولادیمیــر آلکنــو را در ایــران رودرروی 
ــم؛ او  ــده ای ــر دی ــت خب ــگاران و در نشس خبرن
خیلــی آرام بــه ســوالات خبرنــگاران پاســخ داده 
و ســعی کــرده از حاشــیه هــای موجــود در 
والیبــال ایــران هــم دوری کنــد. بــا ایــن حــال 
ــد از  ــر و بع ــای اخی ــه در روزه ــه ای ک هجم
ــاد قائمــی  ــد و آتشــین فره ــه هــای تن مصاحب
علیــه آلکنــو ایجــاد شــد، عصبانیــت ایــن مربــی 
باتجربــه را در نشســت امــروز او در پــی داشــت.

آلکنــو کــه از ســوی فرهــاد قائمــی هیــچ کاره 
ــد  ــه قص ــرد ک ــام ک ــود، اع ــده ب ــده ش خوان
ــیه ای در  ــائل حاش ــن مس ــاره ای ــته درب نداش
ــو صحبــت  ــه توکی ــی ب ــم مل آســتانه اعــزام تی
کنــد، امــا بــرای روشــن شــدن اذهــان عمومــی 

ــه پاســخگویی اســت. ــور ب مجب
و در ادامــه شــاهد حملــه تنــد آلکنــو بــه 

ــد  ــرای چن ــط ب ــه فق ــم ک ــی بودی ــاد قائم فره
ــم  ــا ه ــی ب ــم مل ــن تی ســاعت در محــل تمری
ــش  ــی در واکن ــرمربی روس ــد. س ــدار کردن دی
ــوردن  ــط خ ــد از خ ــی بع ــه قائم ــه مصاحب ب
ــاوت  ــک تف ــت: »ی ــی گف ــم مل ــت تی از لیس
بنیــادی مــن و قائمــی ایــن اســت کــه مــن از او 
ــاره عناویــن  بزرگتــر هســتم. ایــن بازیکــن درب
و افتخــارات صحبــت کــرده، امــا او یــک صــدم 
ــن او را رودرروی  ــدارد. م ــار ن ــم افتخ ــن ه م
ــا او در  ــردم، ام ــت ک ــاندم و صحب ــودم نش خ

ــم را داد.« ــا جواب ــه ه روزنام
ملــی  تیــم  تمرینــی  جلســه  نخســتین  در 
ــا،  ــت ه ــگ مل ــد از لی ــو بع ــور آلکن ــا حض ب
او بازیکنــان را دورهــم جمــع کــرد و بــه 
ــی و  ــن جدید)قائم ــودش از دو بازیک ــه خ گفت
ــه لیســت  ــرای ورود ب ــور( خواســت ب میرزاجانپ
نهایــی خودشــان را یــک ســر و گــردن بالاتــر 

ــد ــان دهن ــه نش از بقی
بعــد از ایــن پاســخ دنــدان شــکن ســرمربی تیــم 
ــازه  ــو ت ــران، آلکن ــال ای ــتاره والیب ــه س ــی ب مل

ــم  ــه تی ــرد ماجــری دعــوت قائمــی ب ســعی ک
ــد. او در  ــش را تشــریح کن ــی و خــط خوردن مل
ــه دوره قبــل از لیــگ ملــت هــا اشــاره  ابتــدا ب
ــاره  ــروف درب ــعید مع ــا س ــا ب ــه گوی ــرد ک ک
قائمــی بــه صحبــت پرداختــه بــود، امــا در دوره 
بعــدی کــه مربــوط بــه دوران حضــور قائمــی در 
اردوی تیــم ملــی مــی شــود، ســرمربی روســی 
بحــث عجیبــی را مطــرح کــرد. او گفــت کــه در 
رســانه هــای روســی خبــر دعــوت قائمــی بــه 

تیــم ملــی را خوانــده اســت!
آلکنــو امــا در خصــوص چرایــی خــط زدن 
قائمــی بعــد از پذیــرش او در اردوی تیــم ملــی 
گفــت: » آقــای خــوش خبــر از طریــق مانلــی 
از مــن پرســید کــه شــما موافــق هســتید ایــن 
ــر. مــن  ــا خی ــه شــود ی ــم اضاف ــه تی بازیکــن ب
هــم در پاســخ گفتــم کــه اگــر او آمــاده باشــد 
و یــک ســر و گــردن بالاتــر از بازیکنانــی 
ــی  ــتقبال م ــن اس ــد، م ــه در اردو بودن ــد ک باش
ــای  ــرای آق ــن شــرایط را ب ــم. درســت همی کن
ــان  ــم. در هم ــر گرفتی ــم در نظ ــور ه میرزاجانپ

ــوی  ــا جل ــت ه ــگ مل ــد از لی ــن اول بع تمری
ــاره  ــن اش ــن دو بازیک ــه ای ــان ب ــه بازیکن هم
کــردم و گفتــم از آنجایــی کــه تــا زمــان رفتــن 
مــا بــه المپیــک تنهــا 8 تــا 10 جلســه تمریــن 
مانــده، شــما دو، ســه روز وقــت داریــد خودتــان 
را نشــان دهیــد کــه یــک ســر و گــردن بالاتــر 
ــر در اردو  ــاه اخی ــد م ــه در چن ــی ک از بازیکنان
ــن  ــن اول م ــد از تمری ــا بع ــتید. ام ــد، هس بودن
ــرار  ــی ق ــرایط مطلوب ــی در ش ــه قائم ــدم ک دی
ــن را  ــن بازیک ــتم ای ــی خواس ــن نم ــدارد. م ن
مــورد آزار و اذیــت قــرار ندهــم، بعــد از تمریــن 

ــد.« ــه آم ــردم ک او را صــدا و تشــکر ک
البتــه کــه توضیحــات آلکنــو نیــز گــره ماجــرای 
ــر  ــون در آخ ــرد چ ــاز نک ــی را ب ــاد قائم فره
ــن بازیکــن  ــه ای مشــخص نشــد چــه کســی ب
قــول داده کــه در صــورت بازگشــت در ترکیــب 
تیــم ملــی قــرار مــی گیــرد، امــا آلکنــو حضــور 
ــش  ــدن وضعیت ــه دی ــوط ب ــب را من او در ترکی
در تمریــن کــرده اســت. دیــروز هــم داورزنــی، 
ــه  ــود ک ــه ب ــال گفت ــیون والیب ــس فدراس ریی

ــی  ــم مل ــه تی ــی ب ــوت قائم ــی در دع او نقش
نداشــته اســت.

ایــن تصویــر مربــوط بــه حضــور فرهــاد قائمــی 
ــا  ــاید اینج ــت. او ش ــی اس ــم مل ــن تی در تمری
بــه هیــچ وجــه فکــر نمــی کــرد دقایقــی بعــد 

ــد ــو، از او خداحافظــی کن آلکن
ــو از  ــت آلکن ــه پیداس ــور ک ــال آنط ــر ح ــه ه ب
ــته و  ــی نداش ــاد قائم ــه فره ــادی ب ــدا اعتق ابت
ــی  ــم بررس ــی او را ه ــای قبل ــازی ه ــی ب حت
نکــرده اســت. از آنجایــی هــم کــه قائمــی دوره 
ای را بــه خاطــر مصدومیــت و ازدواج دور از 
ــه اول  ــان جلس ــو در هم ــوده، آلکن ــن ب تمری
ــندیده  ــی را نپس ــی قائم ــرایط بدن ــن ش تمری

ــت. اس
بایــد دیــد در آســتانه اعــزام تیــم ملــی والیبــال 
بــه توکیــو، تنــش بــه وجــود آمــده بیــن آلکنــو 
ــا  ــت ی ــد داش ــه خواه ــی ادام ــاد قائم و فره
ــی  ــح م ــا ترجی ــی فع ــم مل ــابق تی ــتاره س س
ــرمربی  ــروز س ــارات ام ــه اظه ــد پاســخی ب ده

ــد. روســی نده

5۱۱/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضــوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . نظر به دســتور مواد 1 و 3 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
13۹0/۹/20 و برابــر رای شــماره 1۴00۶030۶00۶001۴۷۹ هیات اول موضوع 
ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  
مالکانه و بامعارض متقاضی خانم مژده جهانیان فرزند ناصر به شــماره شناسنامه 
۹00 صادره از بابل نسبت به ششــدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۴2/85 
متر مربع) یکصد و چهل و دو و هشــتاد و پنج صدم مترمربع( قســمتی از پاکـ  
5۴2/۷1۹/1215 فرعی از اراضی دیزقند پاک 231 اصلی دهستان اربعه واقع در 
خراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری مع الواسطه از 
مالکین رسمی محمد حسن سعادت  مهر و رسول سعادت مهر محرز گردیده است. 
لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
ســند رســمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 
15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشــار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه 
اشخاص ذینفع به آرای اعام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین 
آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید 
اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل 
تحویــل دهد که در این صورت اقدامــات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه 
اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 
ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعــه متضرر به دادگاه 

نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴00/۴/۶. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴00/۴/22
محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و اماک تربت حیدریه

5۱۱/۱اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ســاختمانهای  فاقد سند رســمی . 1ـ نظر به دستور مواد 1 و3 قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رســمی مصوب 
13۹0/۹/20 و برابر رای شماره 1۴00۶030۶0130002۷۶  مورخ 1۴00/02/0۴ 
هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
گنابــاد تصرفات مالکانه و بامعارض متقاضی آقــای ابوالفضل احمدی فر  فرزند 

علی در ششــدانگ یکباب منزل  به مســاحت 18۴/5۹ متر مربع از پاک  شماره  
3۷1 فرعــی ۴   اصلی واقع در اراضی نوقاب بخــش یک حوزه ثبت ملک گناباد 
خریداری شــده مع  الواسطه از آقای رحمت اله قوام سعیدی نوقابی  مالک رسمی 
محرز گردیده است، لذا به موجب ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت 
به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیرالانتشــار در شهرها منتشر 
و در روســتاها رای هیــات الصاق تا در صورتیکه اشــخاص ذینفع به آرای اعام 
شــده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ 
الصــاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم 
و گواهی تقدیم و رســید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتــراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومــی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع 
از مراجعه متضرر به دادگاه نیســت. تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴00/0۴/22. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: 1۴00/05/0۶
سید ضیاء الدین مهدوی شهری ـ رئیس ثبت اسناد و اماک گناباد

5۱۱/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهــی موضوع مــاده 3 قانــون و مــاده 13 آئین نامــه قانون تعییــن تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره  
1۴00۶030۶2۷10011۴2 هیــات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی آقای حمید پوراسحق فرزند 
غامرضا  در ششدانگ اعیان یک باب منزل  به مساحت 138/5  متر مربع قسمتی 
از پــاک 520۴  فرعــی از 3  اصلی بخش ۹  واقع در بلــوار عبدالمطلب – بین 
عبدالمطلب ۶ و8 پاک 102 اعیان متعلق به خود متقاضی و عرصه موقوفه سادات 
رضوی محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شد. م.الف 5۴5 تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴00/0۴/0۷. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: 1۴00/0۴/22
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

5۱۱/4هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی نظر به دسـتور مواد 
1 و 3 و قانـون تعییـن تکلیف وضعیت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مصـوب 13۹0/0۹/20 و برابـر رای شـماره 1۴00۶030۶0050025۶۴ مـورخ 
1۴00/0۴/05 هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحـد 
ثبتـی نیشـابور تصرفـات مالکانـه و بامعـارض شـهرداری نیشـابور بـه شناسـه 
ملـی 1۴00323۴۶80 نسـبت بـه ششـدانگ یـک قطعـه زمیـن بـه مسـاحت 
105۶۷/۹5 مترمربـع از پـاک شـماره 1۶2 فرعـی از 35 و 5۶ و 58 اصلی واقع 
در اراضـی گـذر صالحـی و مزرعـه و قنـات فیـض آبـاد و بایره کسـکک بخش 
12 حـوزه ثبـت ملـک نیشـابور خریـداری از محل مالکیت مشـاعی تعـدادی از 
مالکیـن مشـاع مزرعـه و قنـات فیض آبـاد و بائر کسـکک محرز گردیده اسـت. 
لـذا بموجـب مـاده 3 قانون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی و مـاده 13 ائیـن نامـه مربوطـه ایـن اگهـی در دونوبـت بـه 
فاصلـه 15 روز از طریـق ایـن روزنامـه و محلـی کثیرالانتشـار در شـهرها و در 
روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت 
محـل وقـوع ملـک تسـلیم و رسـید اخـذ نمایند معتـرض باید ظـرف مدت یک 
مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض مبـادرت به تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی 
محـل نمایـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت را بـه اداره ثبـت محـل تحویل دهد 
کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبت موکـول بـه ارائه حکـم قطعی دادگاه اسـت 
و در صورتـی ک اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگردد یا معتـرض گواهی 
تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل رذا ارائـه نکند اداره ثبـت مبادرت 
بـه صـدور سـند مالکیـت مـی نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعـه 
متضـرر به دادگاه نیسـت . تاریخ انتشـار نوبـت اول 1۴00/0۴/0۷ تاریخ انتشـار 

نوبـت دوم 1۴00/0۴/22   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـاک نیشـابور

5۱۱/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
تعییـن تکلیـف  قانـون  نامـه  آئیـن  قانـون و مـاده 13  آگهـی موضـوع مـاده 3 
رای  برابـر   . رسـمی  سـند  فاقـد  سـاختمانهای   و  اراضـی  و  ثبتـی  وضعیـت 
تکلیـف  تعییـن  قانـون  موضـوع  اول  هیـات  شـماره1۴00۶030۶021000۴20 
وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی 
ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضـی آقای حسـام حاجـی نژاد 
فرزنـد محمـد بـه شـماره شناسـنامه135۴8 صـادره از تهـران درششـدانگ یکباب 
سـاختمان بـه مسـاحت ۴55/58 متر مربع قسـمتی ازپاک 1۷0 فرعـی از۴  اصلی 

واقـع در بخـش ۴ حـوزه ثبـت ملـک بردسـکن  خریـداری از مالک رسـمی  آقای 
عبـاس  بیابانـی  احـدی از ورثـه فاطمـه بیابانی محرز گردیده اسـت. لـذا به منظور 
اطـاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی می شـود در صورتی 
کـه اشـخاص نسـبت بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند 
مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی به مـدت دو مـاه اعتراض خـود را به این 
اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، 
دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت 
انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صادر 
خواهـد شـد./ ن. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1۴00/۴/22. تاریـخ انتشـار نوبت دوم: 

1۴00/05/0۶
غامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واماک بردسکن

5۱۱/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
تعییـن تکلیـف  قانـون  نامـه  آئیـن  قانـون و مـاده 13  آگهـی موضـوع مـاده 3 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 
1۴00۶030۶021000۴1۹ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی ملـک 
بردسـکن تصرفـات مالکانـه بامعارض متقاضی  آقای سـید حسـن رضـوی فرزند 
سـید حسـین بـه شـماره شناسـنامه 115 صـادره از بردسـکن درششـدانگ یکباب 
سـاختمان بـه مسـاحت ۹۴/50 متر مربع قسـمتی ازپـاک ۴5۷ فرعـی از۴  اصلی 
بخـش ۴ حـوزه ثبـت ملـک بردسـکن  واقـع درخراسـان رضـوی بخـش۴ حـوزه 
ثبـت ملـک بردسـکن خریـداری از مالـک رسـمی خانـم سـلطان محجوبـی محرز 
گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطـاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 
روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت بـه صـدور سـند مالکیـت 
متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهـی به مدت 
دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مدت 
یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجع قضایـی تقدیم 
نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتراض 
طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهـد شـد./ ن. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 

1۴00/۴/22. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/05/0۶
غامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واماک بردسکن

مفقودی
کارت -سـند کمپانـی و بـرگ سـبز خـودرو وانـت پیـکان مـدل 13۹0 بـه شـماره 
پـاک 21۷ ه 55 ایـران 32 بـه نـام رحیم سـعیدی ربـاط مفقود گردیـده و از درجه 

اعتبار سـاقط می باشـد.
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صداوسیما ازجمله دستگاههایی که از سامانه شفافیت 
فراری اند

حسین انتظامی روز گذشته در مطلبی در حساب کاربری خود در شبکه 
اجتماعی توئیتر نوشــت: یکی از خبرنگاران صدا وسیما پرسید کدام 
دســتگاه ها از قانون، فراری اند و به سامانه دسترسی آزاد به اطاعات 
https:// نپیوســته اند؟ گفتم مرا از ذکر اسامی معذور بدارید؛ چون در
iranfoia.ir هست.اصرار فرمود که مثا؟ پاسخ دادم: سازمان صدا و 
سیما! وی پیش از این با اشاره به این که روند اجرای قانون انتشار و 
دسترسی آزاد به اطاعات رشد داشته اما هنوز راضی کننده نیست در 
توییتر نوشته بود: بعضی پاسخ ها نامربوط است. دستگاه های متعددی 
https:// به ویژه آنهاکه فعالیت گســترده اقتصادی دارنــد؛ هنوزبه
iranfoia.ir نپیوســته اند تا درمعرض پاسخگویی اجباری قرار گیرند. 

فشار افکار عمومی را می طلبد.

رئیس جمهور منتخب حرفی از دولت فراجناحی نزده است
ناصر ایمانی، تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: آقای رئیسی بیان کرده 
اســت که در کابینه خود شایسته سالاری را ماک قرار می دهد. او 
هیچ وقت فراجناحی را نگفته و این مســئله فقط در مطبوعات آمده 
است. البته شایسته ســالاری هم کلمه بزرگ و پیچیده ای است و 
بایــد معنای آن را فهمید.رحمت الله فیروزی پوربادی گفت: وزیر راه 
دولت آتی باید فردی جهادی، فعال، متخصص و متعهد بوده و با در 
نظر گرفتن همه ابعاد و زوایای حیطه مسئولیتی وزارت خانه مدیریتی 

برنامه محور داشته باشد./ایسنا

آقاتهرانی: پایداری کوتاه نمی آید
نماینده مجلس یازدهم با اشــاره به برخی انتقادها که قدرت گرفتن 
اعضای پایداری در نهاد پارلمانی را مطرح می کنند، اذعان کرد: اگر ما 
در مجلس یازدهم یک کار خاف قانون داشته ایم بگویند عذرخواهی 
می کنیــم، اگر من یک خانه اضافه دارم افشــا کنند، باید به خاطر 
رسیدگی به کار مردم فحش بخوریم؟ما با این برخوردها آشنا هستیم 
ولی این به معنی کوتاه آمدن بچه های پایداری نیست. ما به وظیفه 
مان عمل می کنیم ما به دنبال توهین و بی ادبی نیستیم. اصل اول 
این است که گروه مخالف را تخریب یا لجن مال نکنیم و همینطور 
رفتــار کرده ایم گاهی برخی از اصولگرایان با ما مخالف بودند ما نقد 

کرده ایم ولی بداخاقی، توهین و فحش مجاز نیست./برنا

اتفاقات عجیب در پخش تلویزیونی فینال یورو ۲۰۲۰
قطعا در هیچ جای جهان وقتی تیم فوتبالی در یک مســابقه مهم به 
گل می رسد، طرفدارانش ماتم نمی گیرند و طرفداران تیمی که گل 
خورده هم شــادی نمی کنند. اما این اتفــاق در تلویزیون ایران می 
افتد.در جریان پخش تلویزیونی فینال مســابقات فوتبال یورو 2020 
که بین دو تیم انگلســتان و ایتالیا برگزار شد، برای مخاطبان ایرانی 
اتفاق عجیبی افتاد؛ اتفاقی که نشان داد، بحث سانسور صحنه های 

شــادی در مسابقه های ورزشــی خارجی، همچنان به شکل سنتی 
و ابتدایی خود باقی اســت و همچنــان موقعیت های عجیب، بعضا 
کاریکاتوری و قاعدتا آزاردهنده را برای مخاطبان رقم می زند. ماجرا 
از این قرار بود که پس از گل دقیقه 2 »لوک شــاو« برای تیم ملی 
فوتبال انگلســتان، بازیکنان تیم فوتبال ایتالیا به مدت بیش از یک 
ســاعت از بازی در نیمه های اول و دوم، شرایط سخت، پرتاش و 
پراضطرابی را سپری کردند؛ تا آنکه درنهایت، در دقیقه ۶۶ و پس از 
کش و قوس فراوان، »بونوچی« برای تیم ملی ایتالیا گل زد. این گل 
طبعا با توجه به حساســیت بازی و نیز شرایط سپری شده برای تیم 
ایتالیا، شادی هیجانی خاصی را برای بازیکنان این تیم ایجاد کرد. اما 
در کمال تعجب، کارگــردان تلویزیونی پخش ایران، تصاویری را به 
عنوان صحنه های واکنش طرفداران دو تیم انتخاب کرد که درواقع 
برعکس بود. در این تصاویــر، طرفداران تیم ایتالیا )زننده گل( ماتم 
زده و طرفداران تیم انگلســتان )دریافت کننده گل( به شادی جمعی 
مشــغول بودند؛ صحنه هایی که به نظر می رسید، در دقایق پیش از 

گل تساوی بازی ثبت و ذخیره شده بودند./ایسنا

انتقاد تند جمهوری اسلامی از نامه تهدیدآمیز ولایتی
روزنامه جمهوری اسامی نوشت:یکی از پزشکان پیشکسوت شاغل 
در بیمارســتان دانشــوری بود که از به خطر افتــادن جان بیماران 
بستری در بخش آی ســی یو گفت و از وزیر بهداشت و درمان انتقاد 
کــرد کمااینکه اعتراض هائی هم به ضعف مدیران کشــور به خاطر 
کمبود برق و امکانات درمانی داشت.رئیس بیمارستان دانشوری)دکتر 
ولایتی( که در مســئولیت های بالاتری بوده و هست، این پزشک را 
تهدیــد کرد و در نامه ای ضمن نکوهش او این جمله را نوشــت که 
»در صورت تکرار چنین مواضعی از سوی شما، اینجانب ناچار خواهم 
بود تصمیمات جدی تری اتخاذ نمایم«!نویسنده این نامه تهدیدآمیز 
اگر نمی داند یک پزشــک را که به خاطر احساس مسئولیت حرفه ای 
خود زبان به اعتراض گشوده حتی اگر زیاده روی هم کرده باشد نباید 
تهدید کرد. باید با کمال تأسف اعتراف کنیم که وجود چنین افرادی 
که اخاق حکمرانی را رعایت نمی کنند کشــور ما را به جائی رسانده 
که بعضی از مســئولینش به جای انجام وظیفه ای که برعهده دارند 
به تملق گوئی و دادن وعده هــای غیرعملی روی می آورند تا نردبان 
ترقی را از این مســیر آلوده طی کنند و به مناصب بالاتر برسند یا در 

مناصبشان بمانند.

گلایه های رئیس جمهور منتخب از تهدید نمایندگان به رأی 
ندادن به وزرا

روزنامه جوان نوشت: »چه کسانی بهتر است در کابینه باشند« با اینکه 
»من یا مهره های من باید در کابینه باشیم« فرق می کند. »پیشنهاد« 
با »اعمال فشــار« فرق می کند و همین اســت که میان مواضع و 
رفتارهای افراد مختلف درباره کابینه دولت جدید، در هفته های اخیر 
تفاوت ایجاد می کند.برخی با لابی، برخی با ژست پیشنهاد، برخی با 

ابزار رســانه و برخی با سوءاستفاده از حق قانونی خود در رأی اعتماد 
به وزرا در مسیر اعمال فشار بر ابراهیم رئیسی برای به کارگیری فرد 

دلخواه خود هستند.

روسیه: احتمال لغو تحریم های اساسی علیه ایران از ماه آینده
میخائیل اولیانوف، نماینده روســیه در کمیســیون مشترک برجام، 
می گوید ۹0 درصد از مســیر توافق هســته ای طی شده و احتمالا 
تحریم های اساســی آمریکا علیه ایران از ماه آینده، اوت، برداشــته 
می شود. وی روز یکشنبه 20 تیرماه در مصاحبه با روزنامه کومرسانت 
روسیه در ادامه گفت چندین مساله »حساس سیاسی« باقی مانده که 
یکــی از آنها احتمال تکرار خروج آمریکا از برجام در آینده اســت و 
آمریکایی هــا می گویند از لحاظ حقوقی نمی توانند اطمینان دهند که 
وضعیتی شبیه خروج واشینگتن از برجام در دوران ریاست جمهوری 
دونالد ترامپ اتفاق نخواهد افتاد. آقای یولیانوف ســپس عنوان کرد 
که نمی تواند درباره جزئیات دیگر مسائل باقی مانده اطاع رسانی کند.

سازمان تبلیغات، اپلیکیشن همسریابی راه انداخت
پلتفرم »همدم« سامانه فراگیر همسان گزینی مجموعه »تبیان« است 
که با استفاده از شیوه های نو در بستر تلفن همراه طراحی شده  است. 
این پلتفرم قرار است پاسخگوی نیاز جوانان و خانواده ها در امر ازدواج 
باشد و در راستای تحکیم ازدواج و خانواده به عنوان دستیار عمل کند. 
همزمان با اول ذی الحجه و ســالروز مبارک ازدواج حضرت علی )ع( 
و حضرت فاطمه )س( که به نام »روز ازدواج« نامگذاری شده  است، 
از اپلکیشن »همدم« به عنوان اولین نرم افزار رسمی و دارای مجوز در 
امر همسریابی و مشاوره ازدواج در موسسه فرهنگی رسانه ای تبیان 
رونمایی شــد. کمیل خجسته، مدیرعامل مؤسسه رسانه ای تبیان در 
گفت وگو با خبرنگار فرهنگی تســنیم هدف از طراحی پلتفرم همدم 
را انتخاب آگاهانه و ازدواج پایدار دانســت و گفت: هرچقدر ســبک 
زندگی مدرن و صنعتی قدرت پیدا می کند، اتصالات مبتنی بر خانواده 
نیز دستخوش تغییراتی می شــود. مهاجرت، زندگی های دانشجویی 
و خوابگاهی، شــغل ها و تغییر زیســت گاه بومی در روابط افراد تأثیر 
می گذارد بنابراین این تغییرات ســبب شــده تا ارتباطات جدیدی در 

جامعه و به ویژه در میان جوانان به وجود آید.

شورای هماهنگی تبلیغات: دولت جدید مصوبات عفاف و 
حجاب را اجرایی کند و خسارات گذشته جبران شود

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسامی استان تهران گفت: از دولت 
جدید درخواســت داریم تا مصوبات عفاف و حجــاب را اجرا کرده و 
خسارات گذشــته به این حوزه را با اجرای قانون جبران کند. حجت 

الاســام سیدمحسن محمودی اظهار داشــت: 21 تیرماه در تقویم 
جمهوری اسامی به نام روز عفاف وحجاب نامگذاری شده که طی 
آن، مــزدوران رژیم پهلوی عده ای از مردم بیگنــاه را که در دفاع از 
عفاف و حجاب تجمع کرده بودند را به خاک و خون کشید. وی افزود: 
مــردم باید بدانند که برای دفاع از عفــاف وحجاب، غیرتمندان این 
سرزمین خون خود را تقدیم اسام کرده و زنان پاکدامن بسیاری برای 
حفظ حجاب ایســتادگی کردند. محمودی افزود: حجاب و عفاف از 
اموری است که همواره به عنوان مانعی بزرگ در برابر دنیای استکبار 
محسوب می شــده از این رو، دشمنان اسامی همواره تاش کردند 
با از بین بردن حجاب، ارزش های انســانی و الهی را خدشه دار کنند. 
وی گفت: امروز نیز اســتکبار جهانی تاش دارد تا با استفاده از ابزار 
رسانه و فضای مجازی، حجاب و عفاف زنان ایران اسامی را تضعیف 
کند. رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسامی استان تهران با انتقاد 
از کوتاهی دســتگاه های مختلف در صیانت از عفاف وحجاب اظهار 
داشت: از دولت جدید درخواست داریم تا مصوبات عفاف و حجاب را 
اجرا کرده و خســارات گذشته به این حوزه را با اجرای قانون جبران 

کند.

توضیح و پیگیری نظام پزشکی درباره پرونده پزشکی فلج 
شدن فک یک بازیگر

مدیرکل کمیسیون پزشکی سازمان نظام پزشکی، جانشین دادستان 
نظام پزشکی و مشاور اجرایی معاونت انتظامی نظام پزشکی کشور، 
درباره پرونده پزشکی فلج شــدن فک سحر جعفری جوزانی بعد از 
مراجعه به یک پزشــک جراح فک و صورت که اخیرا ویدیوی آن در 
فضای مجازی منتشر شده، توضیح داد. دکتر رحمت الله توکل، درباره 
روند پیگیری پرونده سحر جعفری جوزانی- بازیگر سینما و تلویزیون 
که چندی پیش به دلیل مراجعه به یک پزشک جراح فک و صورت و 
تزریق بوتاکس به ناحیه فک، دچار فلج فک شده، گفت: خانم جعفری 
جوزانی به دلیل اسپاسم در عضات فک خود به آقای دکتر »ح.ع« 
جراح فک و صورت مراجعه می کند. البته ناگفته نماند که ما دو جراح 
فک و صورت با این نام داریم. در نتیجه گویا ابتدا تصور خانم جوزانی 
این بود که آن آقای دکتر اســت، اما به مطب دیگری مراجعه کرده 
اســت. وی تاکید کرد: به هر حال ما از اینکه برای یک بیمار عارضه 
ایجاد شده، از همه مردم، جامعه هنرمندان و... پوزش می خواهیم، اما 
بهتر است که وقتی مشکلی ایجاد می شــود، بازگردیم و به پزشک 
معالج مان مراجعه کنیم. زیرا شاید پزشک معالج روش دیگری را برای 
درمان مان پیشــنهاد دهد و مشــکل را از بین ببرد. اگر خدای نکرده 
پزشــک معالج زیر بار نرفته، قبول نکرده، به هر دلیلی سرباز زده یا 
منجر به رفتار ناشایست شده، وظیفه پیگیری با سازمان نظام پزشکی 

است و می توانستند به ما یا دادسرای جرائم پزشکی یا تعزیرات مراجعه 
کرده و شکات کنند و بر این اساس ما کمیسیون تشکیل داده و کار 
را بررسی می کردیم. وی تاکید کرد: به هر حال ما از اینکه برای یک 
بیمار عارضه ایجاد شــده، از همه مردم، جامعه هنرمندان و... پوزش 
می خواهیم، اما بهتر است که وقتی مشکلی ایجاد می شود، بازگردیم 
و به پزشــک معالج مان مراجعه کنیم. زیرا شاید پزشک معالج روش 
دیگری را برای درمان مان پیشنهاد دهد و مشکل را از بین ببرد. اگر 
خدای نکرده پزشــک معالج زیر بار نرفته، قبول نکرده، به هر دلیلی 
سرباز زده یا منجر به رفتار ناشایست شده، وظیفه پیگیری با سازمان 
نظام پزشکی است و می توانستند به ما یا دادسرای جرائم پزشکی یا 
تعزیرات مراجعه کرده و شــکات کنند و بر این اساس ما کمیسیون 

تشکیل داده و کار را بررسی می کردیم.

سخنگوی طالبان: از ایران می خواهیم به مسائل داخلی کشور 
ما کاری نداشته باشد

ذبیح الله مجاهد -ســخنگوی طالبان- می گوید »آینده ی این کشور 
را مردم افغانســتان تعیین خواهند کرد و از همه ی جهت ها در قدرت 
آینده ســهیم خواهند بود.« ســخنگوی طالبان گفت: افغانستان و 
جمهوری اسامی ایران دو کشور جدا هستند. بدون شک می خواهیم 
با جمهوری اسامی ایران رابطه ای برادرانه و قوی داشته باشیم. ایران 
همســایه ی ما است و ارزش های مشــترک با یکدیگر داریم. از این 
نظر باید رابطه ای حســنه ای با ایران و بر پایه ی اعتماد داشته باشیم. 
برای یک فضای پر اعتماد تاش خود را خواهیم کرد اما اینکه طرف 
ایرانی به ما اعتماد کند به خودش ربط دارد، چون ما به آنها در این باره 
گفته ایم. در اســام قلعه به مرز ایران نزدیک شــده ایم و با سربازان 
ایرانی رابطه ی دوستانه داشتیم. هیئت ما هم برای گفت وگو در تهران 
است و این یک زمینه سازی به حساب می آید که به آنها یقین بدهیم 
ما دوست آنها هستیم. از جمهوری اسامی ایران می خواهیم به مسائل 
داخلی کشور ما کاری نداشته باشد. ما به خودمان این حق را نمی دهیم 
که به جمهوری اســامی بگوییم چه کسی قدرت داشته باشد و چه 
کسی نداشته باشد. چون این به ملت ایران مربوط است. مردم ایران از 
خود رأی و نظر دارند. البته از طرف خودمان این اطمینان را می دهیم 
که حقوق اتباع ما محفوظ خواهد بود. بدون شک این شایعات دروغ 
و خنده دار است، ما به هیچ وجه چنین کاری نکرده ایم. مردم افغانستان 
از قبل مسلمان بوده اند، زندگی آنها در چارچوب شریعت اسامی بوده 
اســت. اینکه از سه دختر یکی را به عقد ما در بیاورند، نادرست است، 
این شــایعه افکنی ها به خاطر شکست دشمن است تا اذهان عمومی 

مغشوش شود.
منبع: تابناک
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